
شود  نمی  رفع  ای  هسته  توافق  به  بازگشت  با  که  هایی  محدودیت 

هم  در  کلاف  و  بایدن 
ها  تحریم  تنیده 

گره سردرگم اصلاح ساختار بودجه 
۱۴۰۰ در دست دولت و مجلس؛

حق با کیست؟
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رئیس مؤسسه پژوهشی فهیم:

زنان می توانند رئیس جمهور
 و حتی مرجع تقلید شوند 

سبد اکران آنلاین خالی است؟

روزنه ای برای ادامه حیات سینما

شهردار مشهد مطرح کرد:

نهضت پیاده روسازی با اولویت
 مسیرهای تشرف به حرم مطهر 
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شماره 809 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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نسبت طباطبایی و فیرحی
حامد زارع

یکی از روزهای پاییزی سی سال پیش، فیرحی که طلبه ای بدون عمامه و لباده بود به همراه 
حکیمی پور وارد اتاق سید جواد طباطبایی در دانشکده حقوق شد.

طباطبایی که از همان دیدار نخست متوجه شرافت انسانی و سلامت نفس فیرحی شده بود، 
رابطه ای دوســتانه و فراتر از استادی و شــاگردی با او آغاز کرد. در اواخر دهه شصت، هنوز 
دوره چیرگی کوپنیســم بود و استادان دانشکده نیز بدشان نمی آمد که از جایگاه دانشجویان 
شاغل در دستگاه ها و ادارات دولتی استفاده کنند و از لاستیک ماشین گرفته تا گوشت یخ زده 
کوپنی خارج از نوبت دریافت کنند. به همین خاطر جلســات نخســت معارفه دانشجویان در 

دوره فوق لیسانس و دکتری، بیش از همه به پرسش از شغل دانشجویان اختصاص داشت!
فیرحی در این میان طلبه ای بود که جایگاهی دولتی و شــرکتی نداشــت و به همین خاطر 
چندان مورد اعتنای اســتادانش نبود. اما طباطبایی بر خلاف روحیه غیردینی که داشــت، از 
فیرحی اســتقبال می کرد. فیرحی  نیز که طباطبایی را تنها اســتادی می دید که فارغ از شان 
طلبگی اش،به عنوان دانشــجو به اومی نگرد، بسیار خوشــحال بود و یک بار نیز به صورتی 
مبرهن و روشــن، اما خصوصی، به طباطبایی گفته بود که او تنها استادی است که توجهش 

را از او برنمی گیرد.
چهارشــنبه ظهر هفته پیش که خبر مرگ داود فیرحی در ایران پیچید، در کالیفرنیا نیمه های 
شــب بود و تلخی خبر خواب از چشــم جواد طباطبایی ربود. او که سال پیش با انتشار کتاب 
»ملاحظات در باب دانشــگاه« منتقد صریح اللهجه شاگردش شده بود، اینک محزون مرگ 
نابهنگام او شــده بود. کتاب طباطبایی حاوی صریح ترین موضع درباره سرشــت و سرنوشت 
نهاد دانشــگاه پس از انقلاب سال پنجاه وهفت اســت. او در فصل های اول و دوم با عنوان 
»دانشگاه ایرانشــهر« و »دانشگاه بومی و دانشگاه ایرانشهر« دست به تبیین مقدماتی برای 
ارائه چارچوبی برای فهم مســائل ایران معاصر از دریچه تفکر ایرانشهری می زند. از رهگذر 

این تبیین است که نویسنده شدیدترین انتقادات را به فیرحی وارد می آورد.
 

* عکسی که می بینید قابی جانانه از مجلس گرامیداشت طباطبایی در سال نود و پنج است. جایی که 
فیرحی و داوری به تجلیل از شخصیت و نه الزاما اندیشه طباطبایی سخنرانی کردند.

طباطبایی بر آن بود که شاگرد سابقش گرفتار توهمات خویش است و تقریبا هیچ مطلب مهم 
و جدی را نتوانسه به بخواند یا بفهمد. اما این انتقاد کاملا علمی ومعطوف به کارنامه فکری 
فیرحی بوده و هیچ ارتباطی با شــخصیت سالم و سلیم او نداشته و ندارد. طباطبایی تفکیکی 
پیدا و پرواضح میان شخصیت و دانش افراد قائل است و همین تمیز و تفکیک درباره فیرحی 
نیز اعمال شــده اســت. بدین ترتیب اگر طباطبایی ناقد راه و روش فیرحی در علوم سیاسی 

است، ستایش کننده منش و سلوک او در رفتار انسانی نیز است.
اما در این میان جامعه علوم سیاســی ایران منتظر واکنش طباطبایی مانده اند. او که خودش 
سه سال اســت که در کلینیک ها و بیمارستان های واشینگتن و کالیفرنیا در حال رفت و آمد 
برای درمان یک بیماری درازدامن اســت، در روزهای اخیر نیز پروســه های درمانی را از سر 
گرفته و با اینکه درصدد بود تا سابقه دوستی سی ساله با شاگرد قدیمی خویش را قلمی کند، 
اما بیماری و بیمارستان فرصتی برای او باقی نگذاشته است. امیدوار باشیم که بتوانیم روزی 
را ببینیم که بتوانیم میان دانش و شــخصیت افراد تمیز اعمال کنیم و نقد به دانایی را حمل 

بر انتقاد شخصی نکنیم.
رویه و روند جواد طباطبایی در برخورد با داود فیرحی و فراتر از آن رضا داوری حاوی همین 
نکته اســت کــه او اگر چه داوری و فیرحی را گرامی می دارد، امــا حقیقت را بیش از آن دو 
گرامی می دارد. عکس که می بینید قابی جانانه از مجلس گرامیداشت طباطبایی در سال نود 
و پنج اســت. جایی که فیرحی و داوری به تجلیل از شــخصیت و نه الزاما اندیشه طباطبایی 

سخنرانی کردند.

سوژه

واکنش جهانگیری به مواضع برخی مسئولان:

پریدن به همدیگر مشکلی را حل نمی کند 
اســحاق جهانگیری، معاون اول 
رییــس جمهور در واکنشــی به 
مســئولان  برخی  اخیر  اظهارات 
کشــور گفت: مراعــات وضعیت 
مــردم را می کنیم، وگرنه زبانمان 

الکن نیست.
انتخاب نوشت: جهانگیری که در 
مراســم افتتاح و بهره برداری از 
خط تولید کیت تشــخیص سریع 
ویــروس کرونا، صحبت می کرد 
که  همتی  خوشــبختانه  گفــت: 
دوستان کردند عالی است؛ بعضی 

ها نمی خواهند قدر بدانند و حرف هایی می زنند که مدیران را دلســرد می کند که در جایی 
پاسخ آنها داده خواهد شد.

او افزود: همه می دانند که زبان مدیران دولت برای پاســخگویی زبان الکنی نیســت. اما ما 
شــرایط کشور و مردم را ملاحظه می کنیم و فکر می کنیم مردم در این شرایطی که در درد 
و رنج و گرفتاری هســتند انتظارشان از مدیران و مسئولان این است که به فکر انها باشند و 
ببنیند چگونه می شود از دردها و آلام مردم کم کرد وگرنه سرگرم شدن و پریدن به همدیگر 

مشکلی را حل نمی کند.

محدودیت هایی که با بازگشت به توافق هسته ای رفع نمی شود 

بایدن و کلاف 
در هم تنیده 
تحریم ها 

در چند روز گذشته و پس 
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نتایج  اولیــه  اعلام  از 
و  آمریکا  انتخابــات 
پیــروزی جــو بایدن 
نامــزد دموکــرات ها، 
تحلیل هــا و پیش بینی ها 
پیرامــون نوع سیاســت 
خارجی اتخاذی بایدن در 
برابــر ایــران، توافقنامه 
آینــده  نیــز  و  برجــام 
متعدد  ایران،  تحریم های 
و بعضــا متفاوت بوده اســت. چنانچه برخی 
معتقدنــد که پیروزی جو بایدن می تواند خبر 
خوبی برای ایران و توافقنامه برجام باشــد و 
چشــم انداز مثبتی را در کاهش تنش ها میان 
تهران و واشنگتن و بالتبع کاهش تحریم های 
ضد ایرانی ایجاد کند. در مقابل برخی دیگر 
معتقدند که تفــاوت چندانی میان دولت جو 
بایــدن با دولت ترامــپ در راهبردهای ضد 
ایرانی وجود ندارد و حتی در صورت بازگشت 
بایدن به توافقنامه برجام، تحریم های آمریکا 
علیــه ایران متوقف نخواهد شــد، بلکه این 
کشــور از اهرم لغو تحریم هــا به عنوان ابزار 
فشار و پیش شــرط برای مذاکرات با ایران، 
پیرامــون موضوعات مختلــف دیگر ازجمله 
موضوعات منطقه ای و موشــکی اســتفاده 
خواهــد کــرد. در این میان ســوال مطرح 
اینجاســت که در صورت بازگشت و یا وعده 
بازگشت بایدن به توافقنامه برجام، چشم انداز 
آینده تحریم های ایران به چه صورت خواهد 
بود؟ برای پاسخ به این سوال باید دو سناریو 
خوش بینانه و بدبینانه را از میان راهبردهای 
احتمالی پیش روی جو بایدن استخراج کرد. 
در سناریوی خوش بینانه، به نظر می رسد که 
یک رویکرد ســازنده از سوی دولت احتمالی 
بایدن برای تعامل با ایران و تعلیق تحریم ها، 

برای  گــذاری  پیش شــرط  هیچ گونه  بدون 
ایران، ایجاد شــود. طبق این ســناریو دولت 
آمریکا مجددا به توافقنامه برجام بازمی گردد 
و متعاقــب توافقنامه مزبــور، تحریم ها علیه 
ایران را لغو )تعلیق( می کند و متقابلا از ایران 
نیــز می خواهد بــه تعهــدات برجامی خود 
بازگردد. اما خوب مســئله اینجاســت که در 
صورت بازگشت دولت بایدن به برجام و اقدام 
برای رفع تحریم ها مطابق با توافقنامه برجام، 
تحریم ها علیه ایران به صورت کامل مثلا در 

حــوزه صنعت نفــت و گاز ایــران متوقف 
نخواهند شد، چراکه صنعت نفت و گاز ایران 
در کنار بهانه هســته ای، ذیل قانون کاتســا 
)قانون مقابله با دشمنان آمریکا( به بهانه های 
مقابله با تروریســم و نقض حقوق بشر و نیز 
ذیل قانون جامع تحریم های ده ســاله ایران 
)داماتو(، توســط آمریکا اعمال شده است. بر 
این اســاس حتی اگر بهانه هســته ای وجود 
نداشته باشد، این صنعت به دلیل قرار گرفتن 
در ذیــل قوانین )داماتو( و )کاتســا(، مصوب 
کنگره، سنا و نیز دولت آمریکا، تحریم است 
و دولــت بایدن به تنهایــی نمی تواند اقدامی 
برای لغــو این تحریم، مطابق بــا توافقنامه 
برجام انجام دهد. مثال دیگر تحریم صنعت 
فلزات ایران اســت که این صنعت نیز مشابه 
صنایع دیگــر، در کنار بهانه هســته ای، به 

بهانه هــای مقابله با تروریســم و همچنین 
نقض حقوق بشــر ذیل همان قانون کاتسا، 
توســط نهادهای مختلفی در آمریکا )دولت، 
کنگره و سنا( تحریم شده است. البته در این 
میان نیز برخی تحریم های جزئی که تنها در 
قالــب فرمان اجرایی از ســوی ترامپ علیه 
ایران وضع شده اند، نمی توانند به عنوان یک 
مانع قانونی برای برداشتن تحریم ها از سوی 
بایدن تلقی شــوند و رئیس جمهوری  دولت 

جدیــد آمریکا بــا اختیارات خــود می تواند 
پیشــنهاد رفع بخش کوچکــی از تحریم ها 
ازجمله آزاد کردن ســرمایه های بلوکه شــده 
ایــران در خــارج و نیز تســهیل معاملات 
کالاهای اساســی را به دلایل حقوق بشری، 
به عنوان حسن نیت برای مذاکره مطرح کند. 
در مجموع پیچیدگی اصلی ترین تحریم های 
ایــران )با چند بهانه و به اســتناد چند قانون 
مختلف(، کار را برای ایران و نیز دولت آینده  
آمریکا سخت خواهد کرد. به عبارتی می توان 
گفت کــه دولت ترامپ آن چنــان متبحرانه 
ایران را تحریم کرده که اگر دولت جو بایدن 
هم بخواهد که تحریم های مهم و اساسی را 
تعلیق کند، به تنهایی نخواهد توانست، چراکه 
کلاف تحریم های پیچیده شده دولت ترامپ 
علیه ایران، رونــد بوروکراتیک و تلاش های 

حاشیه ای را برای لغو آنها، افزایش داده است. 
چنانچه برای رفع این تحریم ها، نیاز به هزینه 
پردازی، همراهی و هماهنگی کنگره و ســنا 
اســت، اتفاقی که با توجه به وجود مســائل 
تنش زای متعدد با ایران، در کوتاه مدت بعید 
به نظر می رسد. در کنار سناریوی خوش بینانه، 
وقوع ســناریوی بدبینانه نیــز دور از انتظار 
نیست. هســته اصلی طراحی این سناریوی 
بدبینانه را می توان را از میان یادداشــت اخیر 
 CNN جو بایدن که در 13 سپتامبر 2020 در

منتشر شد، برداشــت کرد. جو بایدن در این 
یادداشــت که مســتقیما به موضــوع ایران 
پرداختــه بود، گرچه در ابتــدا تاکید کرد که 
گام هایــی را بر خواهد داشــت تــا اطمینان 
حاصل کند که تحریم های آمریکا مانع مقابله 
ایران با شیوع کووید-19 نخواهد شد اما در 
مقابل از سخت گیری هوشمندانه بر ایران نیز 
ســخن گفت. جو بایدن معتقد است که فشار 
دولت فعلــی آمریکا بر ایران شــعار توخالی 
است و باید در عمل فشار واقعی بر ایران وارد 
کرد. به عبارتی او طرفدار فشار هوشمندانه تر 
بر ایران است. چنانچه در بخشی از یادداشت 
خود می نویســد: »اگــر ایران بــه تعهدات 
سخت گیرانه برجام پایبند باشد، آمریکا نیز به 
توافــق هســته ای بازخواهد گشــت«. این 
یادداشت جو بایدن که حکایت از پیش شرط 

گذاری آمریکا برای بازگشــت بــه برجام و 
انجــام تعهدات مندرج در این توافقنامه دارد، 
بــرای آینده تحریم های ایران، ســناریویی 
تلقی می شــود، چراکــه هرگونه  بدبینانــه 
پیش شــرط گذاری ها برای ایران کار را برای 
رسیدن به توافق، تعلیق و متوقف کردن این 
تحریم ها سخت می کند. چنانچه در بیانیه ای 
امــور خارجــه در خصــوص  وزارت  کــه 
گمانه زنی هــا در مــورد پیش شــرط گذاری 
احتمالی آمریکا، منتشرشــده آمده است که 
»اساســا ایالت متحده آمریــکا در موضعی 
نیســت که برای کسی شرط بگذارد، ایالات 
متحده آمریکا ناقض برجام و ناقض قطعنامه 
2231 شورای امنیت بوده و میلیاردها دلار به 
ملــت ایران خســارت زده و از برنامه برجام 
به عنوان یک مشارکت کننده خارج شده است. 
روزی کــه دولتی در ایالت متحده بخواهد به 
برجام برگردد میزی وجود خواهد داشــت که 
بایــد پاســخگوی نقض عهدها باشــد.«لذا 
ازآنجاکه انتظار اینکه ایران پیش شــرط های 
مدنظر آمریــکا را قبول بنماید، پایین به نظر 
می رســد، بر این اساس، با وقوع این سناریو 
فشــارهای تحریمی بر ایــران پابرجا خواهد 
ماند. در مقابل و در ادامه احتمالات ممکن در 
این ســناریو، حتی اگر ایران پیش شرط های 
مدنظر آمریکا ازجمله بازگشــت به تعهدات 
برجامی را بپذیرد، ازآنجا که طرف آمریکایی 
فکر می کند که تحریم ها به مثابه برگ برنده 
در مذاکرات اســت و باعــث افزایش قدرت 
چانه زنی و نیز کشــاندن ایران به میز مذاکره 
در خصوص ســایر نگرانی هــای غرب نظیر 
مسائل منطقه ای، موشکی و نهایتا ایجاد یک 
توافق فرا برجامی خواهد شــد، بر این اساس 
نیز احتمالا تحریم های اساسی علیه ایران، تا 
زمان یــک توافقنامه فــرا برجامی، متوقف 

نخواهد شد.

دیدگاه

در صورت بازگشت دولت بایدن به برجام و اقدام برای رفع تحریم ها مطابق با توافقنامه برجام، تحریم ها علیه 

ایران مثلا در حوزه صنعت نفت و گاز به سرعت متوقف نخواهند شد، چراکه صنعت نفت و گاز ایران در کنار 

بهانه هسته ای، ذیل قانون کاتسا )قانون مقابله با دشمنان آمریکا( به بهانه های مقابله با تروریسم و نقض 

حقوق بشر و نیز ذیل قانون جامع تحریم های ده ساله ایران )داماتو(، توسط آمریکا اعمال شده است
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صلاحیتآنهارادرهمانزمانبررسیمیکنیم

دخالتگزینشیشوراینگهبانجلویآزادبودنانتخاباترامیگیرد
حسینکمالی:شعارهایپوپولیستیدرمجلسغلیظترشدهاست

ســخنگوی شــورای نگهبان درباره حضور احتمالی افرادی 
مانند محمد خاتمی و احمدی نژاد در انتخابات ســال آینده، 
گفت: به طور کلی نمی توانم درباره حضور آنها اظهارنظری 

کنم و باید صلاحیت آنها را در همان زمان بررسی کنیم
ایسنا نوشــت: عباســعلی کدخدایی  درباره آخرین وضعیت 
قانــون جدید انتخابات و اینکه اصــلاح قانون انتخابات  به 
انتخابات سال آینده می رسد یا خیر؟ اظهارکرد: درباره اصلاح 
قانــون انتخابات هنوز نمی توانم اظهار نظر کنم زیرا مصوبه 
مربوط به آن هنوز در مجلس نهایی نشده است و ظاهراً قرار 
اســت از هفته آینده در دستور کار صحن قرار گیرد بنابراین 

باید فعلا منتظر ماند.
وی افزود: قــدم خوبی را مجلس در جهــت اصلاح قانون 
انتخابات برداشــته و خود ما هم پیگیــر و مدعی آن بودیم 
که این کار انجام شــود ولی اینکــه در محتوا چه چیزی در 
صحن مجلس تصویب شــود را باید دید که مشــکلات ما 
را حــل می کنــد یا خیر و این موضوع منوط به این اســت 
که نمایندگان و مجلس محترم چه تصمیمی خواهند گرفت 

امــا به طور کلی نمایندگان در جهت اصلاح قانون انتخابات 
پیش قدم شــدند و گام های خوبی برداشته شده و از ما هم 
نظر خواهی کردند و دوستان ما هم نظرات مشورتی را ارائه 
کردند و حال  اینکه تا چه اندازه از این نظرات مشــورتی در 
مســیر تصویب مصوبه استفاده می شــود را باید منتظر بود 
و و دید که در مجلس چه خواهد شد.ســخنگوی شــورای 
نگهبان درباره برخی از اصلاحات قانون انتخابات گفت: یکی 
از این اصلاحات درباره شرایط کاندیداهای انتخابات ریاست 
جمهوری و دیگری شرایط سنی داوطلبان و نیز شرایط کاری 

و تجربه کاری آنهاست که مد نظر قرار گرفته است.
کدخدایی درباره الکترونیکی شدن انتخابات گفت: همچنان 
کارشناسان ما با دوستانمان در وزارت کشور در این زمینه در 
حال مذاکره هستند. سوالی  شده بود که آیا شرایط کرونایی 
کشور ممکن اســت در این زمینه تاثیرگذار باشد که عرض 
کــردم  مثل همه اتفاقات مانند انتخابات مرحله دوم مجلس 
که  با تدابیر خاصی برگزار شــد و تبلیغات میدانی نبود و در 
فضای مجازی و صدا و ســیما انجام شــد لذا ممکن است 

در این زمینه هم تدابیر این گونه ای اندیشــیده شــود ولی  
مطمئن نیســتم و هنــوز به نتیجه نهایی نرســیده ایم و به 

صورت قطعی نمی توانم اظهارنظری  کنم.
کدخدایــی درباره اینکه آیا احتمال تغییر در شــاخص های 
شــورای نگهبان برای تایید صلاحیت ها در انتخابات ریاست 
جمهــوری 1۴00 وجــود دارد؟ گفت: ایــن موضوع منوط 
به اصلاح قانون انتخابات اســت و بایــد دید که قانون چه 
وضعیتی خواهد داشت. آنچه که مهم است این است که باید 
تغییراتــی  در روش احراز صلاحیت افراد مخصوصاً در حوزه 
ریاست جمهوری صورت گیرد و در شورای نگهبان مقداری 
دست ما بسته است و اگر بتوانیم به گونه ای تغییر کنیم خوب 
اســت زیرا  امکان چندانی  بــرای احراز دقیق صلاحیت ها 
نداریم.وی افزود: در پست ریاست جمهوری هم در این چند 
دوره روشــن شده که بحث های مدیریت و کارآمدی و مدبر 
بودن بســیار موثر اســت و در خصوص کسانی که داوطلب 
این پســت هستند، متاسفانه قانون چندان امکانات زیادی را 
به شــورای نگهبان نداده است که ما بتوانیم ارزیابی دقیقی 

را داشته باشیم. برای نمایندگی مجلس شرایط شکلی وجود 
دارد و نمایندگان بعد از انتخاب شــدن در پســت نمایندگی 
می توانند در قانونگذاری مشارکت داشته باشند اما مدیریت 
کلان کشور امر خطیری است.   آیا شورای نگهبان می تواند 
از افراد برنامه بخواهد؟ آیا می تواند مصاحبه های تخصصی 
با آنها داشته باشد که توانمندی آنها را احراز کند که متاسفانه 
هیچ کدام از اینها معلوم نیســت لذا اگر ما بخواهیم تغییراتی 
را در روند تایید صلاحیت نامزدها داشته باشیم باید فکری به 
حال این وضعیت کنیم که شــورای نگهبان چه راهکارهایی 
را مــی تواند  در احراز صلاحیــت دقیق افرادی که ثبت نام 

میکنند داشته باشد.  
کدخدایی درباره حضور احتمالی افرادی مانند محمد خاتمی و 
احمدی نژاد در انتخابات سال آینده، گفت: به طور کلی نمی 
توانم درباره حضور آنها اظهارنظری کنم و باید صلاحیت آنها 
را در همان زمان بررسی کنیم و اگر مجلس شرایط جدیدی 
بگذارد نمی دانم شــامل حال این افراد خواهد شــد یا خیر. 

اکنون اظهارنظر در این رابطه سخت است.

دبیرکل حزب اسلامی کار می گوید: نوع نگاهی که نمایندگان 
مجلس یازدهم به انتخابات دارند محدودکننده، کنترل کننده و 

بر مبنای کنار زدن بیشتر مردم است. 
خبرآنلاین نوشــت: در حالی که هر روز به انتخابات ریاســت 
جمهوری 1۴00 نزدیک می شــویم اما همچنان بحث چند و 
چون میزان مشارکت مردم در انتخابات، برنامه شورای نگهبان 
برای بررســی صلاحیت کاندیداها و تاثیر انتخابات آمریکا در 
انتخابات ایران داغ اســت. در این بین هر روز شاهد اظهار نظر 
و حتی رفتارهای پوپولیستی از سوی برخی سیاسیون هستیم؛ 
بازار این نوع کنش ها در مجلس یازدهم هم خیلی گرم شــده 

است.
کمتر روزی به شب می رسد پیش از اینکه خبری از اظهارنظر 
یا رفتار عجیب یک نماینده مجلس منتشــر شود؛ رفتارهایی 
که تحلیلگران از آن با عنوان »پوپولیسم پارلمانی« در آستانه 

انتخاباتی دیگر یاد می کنند.
حسین کمالی، دبیرکل حزب اســلامی کار هم در این رابطه 
می گوید که با بررسی طرح هایی که در این چند ماه از سوی 
نمایندگان مجلس ارائه شده می توان دریافت که آنها ظاهرا از 

مطالعات کافی و لازم در آن زمینه ها برخوردار نبودند.
او معتقد اســت نمایندگان می خواهند کارهایی انجام دهند اما 
چون کارآشنا و آگاه به مسائل روز و جامعه نیستند شاهد چنین 
پیشنهادات و تصمیماتی از آنها هستیم البته می شود خوشبینانه 
فرض کرد که این تصمیمات با اعتقادات آنها همراه اســت و 
معتقدانــه عمل می کنند اما چه معتقدانه عمل کنند و چه غیر 
معتقدانه  این تصمیمات می تواند به جامعه زیان بزند چون اگر 
بر مبنای اعتقاداتشان نباشد و فقط بخواهند مردم را کنترل کنند 

و  این تصمیمات غلط را  بگیرند.

چرا نگاه مجلس یازدهم به انتخابات کنار زدن مردم 
است؟

حســین کمالی در گفت وگــو با خبرآنلاین با اشــاره به رواج 
شــعارهای پوپولیســتی در کشــور، و ظهور و بروز پوپولیسم 
پارلمانی در مجلس یازدهم، گفت: یک سیاستمدار وقتی رفتار 
علمی پیشه کند و تصمیماتش بر اساس مطالعات علمی باشد 
از اهمیت زیادی برخوردار اســت؛ اینکه نمایندگان مردم واقعا 
عصاره فضائل باشــند و حقیقت ها و دانش عمومی را به کار 
بگیرند و در تصمیماتی که می گیرند صلاح مملکت و مردم را 

در نظر داشته باشند نکته مهمی است.
وی ادامه داد: مجلس ما می تواند دارای چنین خصوصیتی باشد 
اما اینکه اینگونه عمل خواهد کرد یا خیر، به نوع دانش و بینش 

و اطلاعاتی که مجموعه نمایندگان دارند بر می گردد.
این فعال سیاسی با اشاره به عملکرد نمایندگان مجلس یازدهم، 
تصریــح کرد: چند طرحی که در ماه های گذشــته در مجلس 
ارائه شــده نشان می دهد کسانی که در این مجموعه طرح ها 
را امضــا کردند و به آن رأی دادند از مطالعات کافی و لازم در 
آن زمینه ها برخوردار نبودند؛ مثلا در مورد انتخابات ریاســت 
جمهوری اینکه ببینند اصولا بحث حکومت داری، مردمداری 
یا رفتاردموکراتیک سیاسی در جامعه امروزی چیست و چگونه 
باید به نظم در ایده وحق انتخاب  مردم رســید، اصول قانون 
اساسی چیست و چگونه باید تصمیم بگیرند و عمل کنند، نوع 
نگاهی که نمایندگان  این مجلس به انتخابات داشــتند نگاه 
محدودکننده، کنترل کننده و بر مبنای کنار زدن بیشــتر مردم 

است. 
کمالی خاطرنشــان کــرد: در رابطه بــا رأی و موقعیت خود 
نمایندگان مجلس و صیانت از حقوق شــان هم طرحی دادند و 

آن نقشی که برای کنترل نمایندگان ارائه دادند باز محدودکننده 
خود نمایندگان و اقدام در جهت خود سانسوری بود و به تبع آن 
کاهش توجه به حقوق عمومی مردم؛ در رابطه با بقیه بخش ها 
هم مسائلی مطرح می کنند که از پختگی و جامعیت و توانمندی 

کافی برخوردار نیست.
غلظت شعارهای پوپولیستی در این مجلس بیشتر شده 

است
وی تاکیــد کرد: به نظر من آنها مــی خواهند کارهایی انجام 
دهند اما چون کارآشــنا و آگاه به مسائل روز و جامعه نیستند 
شاهد چنین پیشنهادات و تصمیماتی از آنها هستیم؛ می شود 
خوشبینانه فرض کرد که این تصمیمات با اعتقادات آنها همراه 
است و معتقدانه عمل می کنند اما چه معتقدانه عمل کنند و چه 
غیر معتقدانه  این تصمیمات می تواند به جامعه زیان بزند چون 
اگر بر مبنای اعتقاداتشان نباشد و فقط بخواهند مردم را کنترل 
کنند و  این تصمیمات غلط را  بگیرند به تبع  اتفاقاتی می افتد 
کــه عوارض آن گریبان مردم میگرد و در آینده هم نتیجه این 

نوع تصمیمات گریبان خود این افراد را خواهد گرفت.
دبیرکل حزب اســلامی کار در پاسخ به این پرسش که آیا این 
رویکردها در مجالس پیشین هم بوده است یا خیر، گفت: بله، 

همیشه وجود داشته اما غلظت آن اکنون بیشتر شده است.
می خواهیم انتخاباتی همچون اسفند 98 برگزار شود یا...

کمالی درباره اینکه این شرایط چه تاثیری روی انتخابات ریاست 
جمهوری 1۴00 دارد و آیا شعارهای پوپولیستی چه در مجلس 
و چــه در خارج از مجلس می تواند مردم را پای صندوق های 
رای بیاورد، اظهار کرد: بســتگی به این دارد که اصلا بخواهیم 
انتخابات برگزار کنیم یا خیر. نگاه به برگزاری انتخابات چگونه 
خواهد بود؟ یک انتخابــات رقابتی که در آن همه جریان های 

فکری بتوانند شــرکت کنند و مردم حق انتخاب داشته باشند 
و  مردم رای مؤثر بدهند یا خیر مهم است،  یا انتخاباتی مشابه 

انتخابات سال 98 برگزار خواهد شد.
وی افزود: اگر قرار باشد انتخاباتی واقعی برگزار کنیم، من فکر 
می کنم مردم حق دارند موضوعات و مسائل مختلف را بررسی 
و ارزیابی و نقد کنند و طبیعتا همه افراد باید از ایده ها و برنامه 
ها و عملکرد خودشان دفاع کنند، در این صورت دیگر شعارها و 
رفتارهای پوپولیستی جواب نمیدهد اما اگر آنچیزی که در سال 
98 اتفاق افتاد دوباره تکرار شــود اصلا اهمیتی ندارد که این 

برنامه ها اتفاق بیفتد یا خیر.
دخالت گزینشی شورای نگهبان مانع برگزاری انتخاباتی 

آزاد است
این فعال سیاســی اصلاح طلب در پاسخ به این پرسش که آیا 
نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا تاثیری بر حضور و 
نحوه مشــارکت مردم و رای آوری اصلاح طلبان دارد یا خیر، 
اظهار کرد: این یک بحث ثانویه اســت. بحث اولیه این است 
که ببینیم آیا ما انتخابات داریم یا خیر. زمانی که به این پرسش 

پاسخ داده شود  بقیه مسائل قابل ارزیابی هستند.
کمالی در واکنش به اینکه آیا منظورتان تصمیم های شورای 
نگهبان و کاندیداهایی است که معرفی می شوند، گفت: بله. 
دخالت اجرایی و گزینشی شــورای نگهبان در امر انتخابات 
مغایر با آنچیزی است که در دنیا اتفاق می افتد، مانع برگزاری 
یک انتخابات آزاد و صحیح است بنابراین همه عوامل دیگر و 
همه روایی های بیرونی بستگی به این دارد که اصل انتخابات 
وجود دارد یا خیر. اگر انتخابات آزاد نداشته باشیم، چه تاثیری 
دارد که بایدن بیاید یا ترامپ؛ چون چیزی به اســم انتخابات 

نداریم.

مفقودی
ســند ، سند کمپانی و برگ سبز خودرو ســواری کرایه سیستم سمند تیپ X7 مدل 1387 
به شــماره پلاک 32 ایران 859 ع 28  به شــماره موتور 12۴8706505۴ شــماره شاسی 
NAAC01CBX8F651559 مربوط به احمد شیبانی امینی مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
مفقودی

کارت ، سند ، سند کمپانی و برگ سبز خودرو کامیونت ون سیستم نیسان تیپ 2۴00 مدل 
1379 به شــماره پلاک 33 ایران 76۴ ی 81  به شــماره موتور 00151851 شماره شاسی 

C52651 مربوط به حمید شهیدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز خودرو سواری سیســتم ام وی ام تیپ SQR7201A2F-530 مدل 1392 به 
شــماره پلاک 32 ایران 927 ب 77  به شــماره موتور MVM۴8۴FFFD0217۴2 شماره 
شاسی NATGCAVF8D1021680 مربوط به سید روح اله رفوگر مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.



3
چهارشنبه28آبان1399/سالسوم/شماره809

Vol.3.No.809 / November.16.2020

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

اد
تص

اق

معاونهماهنگیاموراقتصادیاستانداریخراسانرضویخبرداد؛

افزایش20درصدیخروجکامیونازمرزدوغارون
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
خراســان رضوی گفت:  با دستور اســتاندار و 
افزایش ســاعت کاری در مرز دوغارون طی دو 
هفته اخیر، خــروج روزانه کامیون ها 20 درصد 
افزایش یافته و این میزان منجر به کاهش یک  
هزار کامیون از حجــم کامیون های متوقف در 

پشت مرز شده است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از اداره کل روابط عمومی اســتانداری خراسان 
رضوی، روز گذشــته علی رسولیان در نشست 
خراسان  مرزی  مبادلات  ســاماندهی  کارگروه 
رضوی در محل اســتانداری اظهار کرد: یکی 
از مهمترین بخشــها برای توسعه صادرات کالا 
از استان، رســیدگی به وضعیت مرز دوغارون، 
تســهیل تردد کامیونهای صادراتــی و ارتقای 
سطح کیفی خدمات دستگاه های متولی در مرز 

است.
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
خراســان رضوی افزود: از ســوی دیگر برای 
حل مشــکلات مرز دوغارون، زمینه برگزاری 
کمیسیون مشترک اقتصادی با حضور مسوولان 
افغانستان فراهم شده است تا برای این موضوع 

بحث و تبادل نظر لازم انجام گیرد.
وی گفــت: دوغارون مرزی نیســت که بتوان 
براحتی از حجم تــردد کامیونهای صادراتی و 

ترانزیتی در آن کاســت لذا چاره ای جز شــبانه 
روزی کردن ارایه خدمات در این مرز نداریم.

رســولیان با تاکید بر ایجاد مشــوق هایی برای 
افرایــش راندمــان کاری کارمنــدان و تعداد 
نیروهای انســانی دســتگاه های متولی مستقر 
در مرز افزود: کارکنــان بخش صدور گذرنامه 
بیشترین فشار کاری در مرز را متحمل می شوند 
و نحوه فعالیت کارکنان در این بخش می تواند 
صــف متقاضیان در مــرز را افزایش یا کاهش 
دهد لذا به هر طریق ممکن باید تعداد کارمندان 
گذرنامه را افزایش داد و خدمات رسانی آنان را 

در دو شیفت ساماندهی کرد.
معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 
خراسان رضوی با اشــاره به کمبود باسکول و 
ضعف اینترنت در آن سوی مرز دوغارون گفت: 
باید ســاماندهی دو بخش مزبور به عنوان یک 
مطالبه جدی از سوی ایران به دولت افغانستان 
اعلام شــود زیرا با افزایش ســاعات کاری در 
مرز، نبود باسکول و اینترنت مطلوب در گمرک 
اسلام قلعه مشکلات دوغارون را بیشتر خواهد 
کــرد.وی درباره اجرای طرح جامع منطقه ویژه 
اقتصادی دوغــارون اظهار کرد: در صورتی که 
سازمان مسئول در موعد مقرر نتواند طرح جامع 
را مصوب و زمینه سرمایه گذاری را فراهم کند 

مجبور به اتخاذ تدابیر دیگری خواهیم بود.

افزایش دو برابری حجم تراکم کامیونها در مرز
معاون فرماندار تایباد نیز در این نشســت مرز 
دوغارون را یکی از تنفسگاه های تجاری کشور 
دانســت و گفت: طی دو ماه اخیر حجم تراکم 
کامیونها در این مرز دو برابر شده است و در پی 
افزایش ساعت کاری در مرز دوغارون، فعالیت 
دســتگاه های متولی از 6 صبح تا 22 شــب در 

حال انجام است.
عبدالرضا سپهری افزود: از آنجا که کار در مرز 
فرسایشی است، می بایست نیروهای انسانی در 
مرزبانی، گمرک و اداره گذرنامه تقویت شــوند 
زیرا نیروی انســانی فعلــی جوابگوی افزایش 

ساعت کاری انجام گرفته در مرز نیست.
وی بیان کــرد: از ابتدا تــا 12 آبانماه ورودی 
کامیون از افغانســتان 8.2 درصــد و خروجی 
کامیون از دوغارون 20.9 درصد افزایش یافته 
به طوری که در هر ســاعت 18 کامیون از مرز 
دوغارون خارج می شود و از حجم کامیون ها در 

توقفگاه های مرز کاسته شده است.
ســپهری گفت: در حالی که خروج کامیونها از 
مرز دوغارون سرعت گرفته است اما در گمرک 
اســلام قلعه دوباره معطل می مانند، لذا بیشتر 
کامیونهای ترانزیتی به دلیل ناامنی در آنسوی 
مرز حاضر نیســتند از ســاعت 17 بعد از ظهر 
از مرز دوغارون خارج شــوند لــذا در توقفگاه  

می مانند، برای حل این موضوع باید مذاکراتی 
را طرف افغانستانی انجام گیرد.

کاهش توقف کامیونها در پشت مرز
ناظــر گمرکات خراســان رضوی نیــز در این 
نشســت گفت: با افزایش 50 درصدی ساعات 
کار در مرز دوغارون، تعداد کامیون های معطل 
مانده در پشــت مرز از سه هزار و 300 دستگاه 

به یکهزار و 900 دستگاه کاهش یافته است.
امید جهانخواه با اشاره به افزایش 20 درصدی 
خروج کامیونها از ســه معبر مرزی در دوغارون 
افزود: در صورتی که طرف افغانستانی تشریفات 
گمرکی را به موقع و ســاعات کاری را افزایش 
دهد، آمار خروج کامیونها در مرز می تواند روزانه 

به بیش از 750 دستگاه برسد.
وی بیــان کرد: از ابتدای امســال تا 25 آبانماه 
یکهــزار و 85۴ تن کالا بــه ارزش 32 میلیون 
دلار از مرز دوغارون صادر شده که در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل حدود 3.5 درصد در وزن 

و ارزش کالا افزایش داشته است.
ناظر گمرکات خراســان رضوی گفت: در این 
مــدت ترانزیت کالا از دوغــارون 52 درصد و 
از منطقه ویــژه اقتصادی دوغارون 310 درصد 
رشــد کرده است که مقایسه این ارقام با میزان 
صادرات از این مرز نشــان دهنده تمرکز بیشتر 
بر روی  فعالیتهای منطقــه مرزی دوغــارون 

کامیونهای ترانزیتی می باشد.

بذرهایی که قرار است آرد و نان شود، 
خوراک دام و طیور می شود!

رئیس نظام صنفی کشاورزی گفت: بسیاری 
حاضر نیســتند بذر گندم و جویی که ذخیره 
کرده اند را وارد بازار کنند چون قیمت تعیین 
شده  برایشان صرفه اقتصادی ندارد. از طرفی 
چون قیمــت خوراک دام و طیــور بالا رفته 
برایشان به صرفه تر است که به جای  فروش 
بذر گندم به کشاورز و تبدیل آن به گندم، آرد 
و نــان ... آن را با قیمت بالاتر به دامداران و 
مرغداران بفروشند  تا غذای دام و طیور شود.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« وبه نقل از ایســنا، محمد شفیع ملک زاده در خصوص 
این موضوع که کشــاورزان با کمبود بذر مواجه هستند یا خیر، اظهار کرد: علیرغم اینکه 
بســیاری از کشاورزان هیچ تصمیمی برای کاشت گندم و  محصولات استراتژیک ندارند 
اما همان درصد کمی هم که می خواهند  برای کاشت محصولات استراتژیک اقدام کنند 

در تامین بذر دچار مشکل شده اند.
وی ادامه داد: توزیع کننده ها یعنی تعاونی ها و مراکز خدمات کشــاورزی نتوانستند بذر 
مورد نیاز کشــاورزان را تامین کنند. از طرفی نرخ تعیین شــده  3500 تا 3900 تومان به 
ازای هر کیلو بذر گندم که قرار بود به کشــاورز تحویل داده شــود نیز رعایت نمی شود 
و کشــاورزان مجبور هســتند بذر مورد نیاز خود را از بازار سیاه به قیمت هر کیلو 6000 

تومان تهیه کنند.
رئیس نظام صنفی کشــاورزی با بیان اینکه »کمبود بذر گندم و جو و گرانی آن در بازار 
سیاه اخیرا کشاورزان را دچار مشکل کرده است« گفت: کشاورزی که قصد دارد جو بکارد 
باید بذر اصلاح شده با قیمت مناسب در اختیار داشته باشد اما بذر با قیمت مناسب در بازار 
نیســت. همچنین در بازار، جو کمتر ازکیلویی ۴500تومان وجود ندارد  و این در حالیست 

که  دولت نرخ خرید تضمینی  جو را برای سال آینده 2370تومان تعیین کرده است.
وی تصریح کرد: بســیاری حاضر نیستند بذر گندم و جویی که ذخیره کرده اند، وارد بازار 
کنند. چراکه قیمت تعیین شــده  برایشــان صرفه اقتصادی ندارد. از طرفی چون قیمت 
خوراک دام و طیور بالا رفته برایشــان به صرفه تر است که به جای  فروش بذر گندم به 
کشاورز و تبدیل آن به گندم و آرد و نان و... آن را با قیمت بالاتر به دامداران و مرغداران 
بفروشــند  تا غذای دام و طیور شــود که این معامله برای خریدار و فروشنده دو سر سود 

است.
ملک زاده در پایان گفت: نیازمند اصلاح قیمت خرید تضمینی هســتیم تا به این وســیله 
انگیزه کشاورزان برای کاشت محصولات اســتراتژیک بالاتر رود و نقدینگی آنها تامین 
شــود و بتوانند از پس افزایش هزینه های تولید بر آیند. در غیر این صورت خودکفایی در 
برخی محصولا ت از جمله گندم از بین می رود و دولت مجبور اســت  امســال بین 8 تا 

10میلیون تن گندم وارد کند.

پرداخت وام یک میلیون تومانی کرونایی به 
۱۰ میلیون سرپرست خانوار

رییس کل بانک مرکزی از پرداخت یک 
میلیون تومان وام قرض الحســنه به 10 
یارانه بگیر  خانوارهای  سرپرست  میلیون 

که درآمد ثابت ندارند، خبر داد.
بــه گــزارش روزنامه »صبــح امروز«، 
روز گذشــته عبدالناصر همتی با انتشار 
یادداشتی در اینستاگرام، اعلام کرد: »با 
توجه به توقف فعالیت برخی از مشاغل از 
اول آذر ماه، پرداخت یک میلیون تومان 

وام قرض الحسنه به 10 میلیون سرپرست خانوارهای یارانه بگیر که درآمد ثابت ندارند با 
قبول مابه التفاوت سود توسط دولت از محل وام کرونایی انجام خواهد شد.«

بر اســاس این طرح، مابه التفاوت نرخ ســود 12 درصد تا سود وام قرض الحسنه را دولت 
باید تقبل کند. این وام برای افرادی که حقوق دولتی نداشــته و فاقد حقوق ثابت هستند 

پرداخت خواهد شد.
شــایان ذکر اســت با گســترش شــیوع ویروس کرونا از ابتدای آذرماه محدودیت های 
سختیگرانه ای در شهرها اعمال می شــود که بر اساس آن، اکثر مشاغل قادر به فعالیت 
نخواهند بود. به دنبال محدودیت های جدید اعمال شده، بیشتر مشاغل در تهران و 150 

شهر به مدت دو هفته از شنبه اول آذر ماه تعطیل خواهند شد.

اعمال جریمه ۵۰۰ هزار تا یک میلیون تومانی 
برای تردد خودروهای شخصی در جاده

وزیر کشــور از اعمال جریمه 500 هزار 
تومانی تا یک میلیون تومانی برای تردد 
خودروهای شخصی در جاده ها خبر داد.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایسنا، عبدالرضا رحمانی فضلی در 
گفت وگویی تلویزیونی در تشریح بخشی 
از آخرین جزئیات اعمال محدودیت های 
جدیــد از روز شــنبه اول آذر، گفت: از 
بــرای خودروهایی که  آذرمــاه  ابتدای 

محدودیــت تردد از ســاعت 21 تا ۴ صبــح را رعایت نکنند جریمــه 500 هزار تومانی 
اعمال خواهد شــد.وی در پاسخ به سوالی درخصوص شــائبه تضاد میان ممنوعیت سفر 
با خودروهای شخصی و ادامه ســفرهای ریلی، هوایی و اتوبوسی گفت: میزان سفرهای 
ریلی، هوایی و اتوبوسی بسیار کم است و بیشتر سفرهای کاری، اداری و تجاری هستند. 
بی تردید با اعمال تعطیلی ها باز هم میزان این سفرها کاهش پیدا می کند و با تست هایی 
که انجام می شود قطعا این ســفرها به طور کامل کنترل خواهند شد. سفر با این وسایل 
حمل ونقل قابل مقایسه با ســفرهای جاده ای خودروهای شخصی نیست. در طرح جدید 
پلاک شــهرهای قرمز اجازه خروج از شــهر را ندارند و اجازه ورود به سایر شهرها نیز به 
آنها داده نمی شود. اگر به هر طریقی این خودروها وارد جاده ها شوند و در جاده ها مشاهده 
شوند شــهرهای قرمز یک میلیون تومان و شــهرهای زرد و نارنجی تا 500 هزار تومان 
جریمه می شــوند.رحمانی فضلی با اشــاره به گزارش وزارت بهداشت درخصوص رعایت 
پروتکل های بهداشتی توسط شهروندان گفت: تا پیش از تشکیل قرارگاه عملیاتی مقابله 
با کرونا، در یک مرحله رعایت پروتکل ها تا 85 درصد رســید اما بعداً به ۴0 و ۴5 درصد 
کاهش پیدا کرد. گزارش ها نشــان می دهد در حال حاضر این عدد به 70 درصد رسیده و 
بر اساس گزارش فرمانداران در مورد تعطیلی مشاغل پس از ساعت 18 در روز اول رعایت 
این محدودیت ۴0 درصد، روز دوم 50 درصد، روز سوم به 60 درصد و در برخی از شهرها 
به 80 درصد رسیده است. قطعا در طرح جدید استمرار و جدیت در دستور کار قرار گرفته 
اســت.فرمانده قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا در بخش دیگری از صحبت های خود بیان 
کرد: برای استفاده از ماســک در خیابان ها توسط عابرین پیاده با توجه به این که همانند 
خودروها پلاک ندارند و برای ارائه کارت ملی نیز ممکن اســت ممانعت کنند، زمان نیاز 
بود تا نیروی انتظامی خود را تجهیز کند. البته همه این موارد به رعایت و همکاری مردم 
بستگی دارد. حتما نیروی انتظامی و بسیج که در این طرح کمک خواهند کرد به گونه ای 

عمل می کنند که جدیت و استمرار کار مشخص باشد.

خبر

گره سردرگم اصلاح ساختار بودجه ۱۴۰۰ در دست دولت و مجلس؛

حق با کیست؟
بودجه  به صورت عمومی 
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بــه لیســتی از تمامی 
هزینه ها  و  درآمدهــا 
و  می گــردد  اتــلاق 
پیش بینی  آن  از  هدف 
است.  مخارج  و  درآمدها 
عمومی  محاسبات  قانون 
از  چهارتعریــف  کشــور 
ارائه کرده اســت  بودجه 
کــه جدیدتریــن آن که 
 1366/6/1 درتاریــخ 
تصویب شــده اســت و به این شرح است؛ 
»بودجه کل کشور برنامه های دولت است که 
برای یک سال مالی تهیه و حاوی پیش بینی 
درآمدها و ســایر منابع تأمین اعتبار و برآورد 
هزینه ها برای انجــام علمیاتی که منجر به 

نیل سیاستها و هدفهای قانونی می شود.«
تنظیم بودجه مشخص می کند که دستگاه ها 
و نهادهای دولتی چگونــه کار کنند و برای 
خــود برنامه ریــزی کنند همچنیــن به نظر 
می رســد که درآمدهاي نفتــی و درآمدهاي 
مالیاتی و همچنین تورم از مهم ترین عوامل 

موثر بر کسری بودجه هستند. 
تصویب طرح اصلاح احکامی از بودجه

امروز«، خبری  به گزارش روزنامه »صبــح 
کــه منجربه ارائــه تعاریف فــوق از بودجه 
شد از این قرار اســت که، در حالیکه دیروز 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با کلیات 
طرح اصلاح احکامی از بودجه ســال 1۴00 
موافقت کردند، دولــت با این طرح مخالفت 
کرد که منجر به انتقاد رئیس مجلس شورای 

اسلامی، از این مخالفت شد.
 نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی در 
نشست علنی دیروز قوه مقننه با کلیات طرح 
اصلاح احکامی  بودجه ســال 1۴00 با 189 
رأی موافق، 20 رأی مخالف و 5 رأی ممتنع 
از مجمــوع 235 نماینــده حاضر در صحن 
موافقت کردند.محمدمهدی مفتح سخنگوی 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
در توضیــح طرح کلی احکام بودجه ســال 
1۴00 گفت: این طرح در جلســات مختلف 
کارشناســی و تخصصی مورد بررســی قرار 
گرفته و به عنــوان یکــی از مطالبات مقام 
معظــم رهبری در دســتور کار مجلس قرار 

گرفته اســت. ســازمان برنامه و بودجه نیز 
در طــول این مدت اقداماتــی را انجام داده 
اســت و مجلس یازدهم از ابتدای شروع به 
کار، بررســی طرح مذکور را در دســتور کار 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات قرار داد.
وی افزود: مجلــس با توجه به تنظیم بودجه 
ســال 1۴00 در دولت و زمــان ارائه آن به 
مجلس یعنــی 15 آذرمــاه گام اول اصلاح 
ســاختار بودجه را برای تنظیم بودجه ســال 
آتی برداشــت تا بودجه ریزی را به اهداف و 
سیاســت های کلان نزدیک کنــد. دولت و 
ســازمان برنامه و بودجه در جریان این طرح 
هستند، امیدواریم در حد بالا در تنظیم بودجه 
ســال 1۴00 موضوعات این طرح را اعمال 
کنند.ســخنگوی کمیســیون برنامه، بودجه 
و محاســبات مجلس یازدهــم تصریح کرد: 
ما انتظار داریم قبل از نهایی شــدن و ابلاغ 
طرح به دولت، سازمان برنامه و بودجه در حد 
مقدورات این موضوعات را در تنظیم بودجه 
ســال 1۴00 در نظر گیرد. اصلاحاتی نیز در 
جزئیات شاید لازم باشــد که بعد از تصویب 

کلیات در شور دوم به آنها پرداخته می شود.
هدف مجلس اصلاح ساختار مالیاتی

جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
و محاســبات مجلس نیــز در موافقت با این 
طرح گفت: تلاش ما همواره بر این بوده که 
ساختار و جهت گیری مالیات ها اصلاح شود، 
چرا که ما نه عدالت افقی و نه عمودی داریم 
و بین اســتان ها و گروه های مختلف جامعه 

تبعیض فاحش وجود دارد.
وی با اشــاره بــه اینکه بحــث حقوق های 
نجومی مورد اعتراض همه است، اضافه کرد: 
بین حقوق شــاغلان و بازنشستگان تفاوت 
وجود دارد و مالیات ها باید به ســمت مالیات 
بر مصرف بــرود نه مالیات بر تولید و ما باید 

به سمت بودجه عملیاتی حرکت کنیم.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی تصریــح کــرد: بایــد 
پرداخت هــای دولتــی قابل رصد باشــد و 
همچنین اولویت بندی پروژه ها اهمیت زیادی 
دارد چــرا که بســیاری از پروژه ها نیمه تمام 

باقی مانده است.
قــادری گفت: بــرای افــراد جامعــه باید 
حداقل هایــی را در نظــر گرفت تــا بتوانند 

مشــکلات خــود را حــل کننــد و باید از 
خام فروشــی نفت جلوگیری شود و همچنین 
تلاش ما این است که اگر به گروهی کمک 
می کنیم، همه پرداخت هــا در یک جا جمع 

شود و مشخص باشد.
اظهارنظر نماینده دولت خلاف توقعات 

مجلس است
محمدباقــر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در نشســت علنی دیروز مجلس 
شــورای اســلامی در جریان بررسی کلیات 
طرح »احــکام کلــی بودجــه 1۴00« که 
تقاضــای اولویت تبصره یــک ماده 100 در 
جلسه یکشنبه مورخ پنجم آبان ماه 1399 به 
تصویب رسیده است، در واکنش به مخالفت 
نماینده دولت با این طرح گفت: در بحث نهاد 
برنامه ریزی هم آقای پورمحمدی و هم آقای 
نوبخت می دانند کــه حداقل از 3 ماه قبل از 

شــخص بنده تا بقیه کمیسیون های مجلس 
شــورای اســلامی گام به گام تا ۴8 ساعت 
قبل در مورد این موضوعات هماهنگ پیش 
آمدیم و همیشــه از آن ها به صورت شفاهی 
و کتبی حمایــت کردیم. امــا الان ناگهان 
ایــن اظهارنظر نماینده دولــت خلاف همه 
توقعات ما است بنابراین از نمایندگان مجلس 
می خواهم که برای رأی گیری در مورد کلیات 

این طرح آماده باشند.

امکان تغییر در لایحه بودجه وجود ندارد
از سوی دیگر اما معاون رئیس سازمان برنامه 
و بودجه ضمن اعلام مخالفت دولت با طرح 
اصلاح ساختار احکامی از بودجه سال 1۴00، 
گفــت: دولت لایحه بودجه ســال 1۴00 را 
تنظیــم کرده و امکان تغییــر آن طبق طرح 
نمایندگان وجود نــدارد و دولت اگر بخواهد 
به طــرح نمایندگان تمکیــن کند باید زمان 
ارائه لایحه بودجه 1۴00 به مجلس را عقب 
بیاندازد که این به مصلحت دولت و مجلس 
نیســت. بنابر اصــل 52، 57 و 126 قانون 
اساسی تفکیک قوا و وظایف دولت و مجلس 
برای تنظیم و تصویب بودجه مشخص شده، 
ما لایحه بودجه سال 1۴00 را تنظیم کردیم 
و 12 آذرماه به شما تقدیم خواهیم کرد شما 

می توانید آن زمان به تنظیم آن بپردازید.
وجود 80 ایراد در لایحه بودجه۱۴00

اکنون در این میان، دولت و مجلس هر کدام 
چقدر حق دارند؟ یک کارشــناس مســائل 
اقتصــادی در این خصــوص می گوید: من 
اعتقاد دارم که کشور به طور کامل رها شده 
است، یعنی در شــرایطی که تغییرات جدی 
در تمام حوزه هــا در کل دنیا به وجود آمده، 
بسیار تعجب آور اســت که ما هنوز بر چیزی 
که ماه ها قبل اعلام کرده ایم اصرار داشــته 

باشیم و حاضر به اصلاح آن نباشیم.
محسن خندان دل در گفتگو با »صبح امروز« 
می افزایــد: این اصرار بر عدم ایجاد تغییرات، 
عــدم  تعهد ارائــه کننده را نشــان می دهد، 
چراکه حاضر نیست یک بار دیگر اصلاحیه ای 
بگذارد. از ســوی دیگر دولت و مجلس حدود 
سه تا چهار ماه است که در مورد این موضوع 
در حال مذاکره با یکدیگر هستند و توافقشان 
بر این بود تا اصلاحیه ای ارســال شود، زیرا 
شــورای نگهبان 80 مورد ایــراد به لایحه 

بودجه گرفته بود.
ابهامات بودجه ای عامل فساد اقتصادی

وی با بیان اینکه »من به عنوان کارشــناس 
حوزه اقتصــاد چند مورد از ایــرادات گرفته 
شــده توسط شــورای نگهبان را جدی تلقی 
می کنم« اظهار کرد: به گفته این شــورا دو 
مورد درمبحث صندوق توســعه ملی مقبول 
نیســت، این امر نگاه بسیار جدی را می طلبد 
ودر آن اتفاقاتــی می افتد که قطعــا نیاز به 

باز نگری دارد. 27 مورد ابهام در لایحه بودجه 
وجود دارد که ایــن ابهامات معمولا مواردی 
است که از داخل آن فساد بیرون می آید، که 
یکی از آنها بحث افزایش حقوق کارمندان و 
بازنشستگان است، زیرا زمانی که درآن ابهام 
وجود داشته باشــد مشکلات عدیده ای را در 

آینده به وجود می آورد.
خندان دل با اشــاره به اینکه »شــش مورد 
ایراد در بحث عــدم رعایت فقر وجود دارد« 
تصریــح می کند: وقتی مــا در بودجه، فقر را 
رعایت نکنیم، آن را باز بگذاریم و یا به بحث 
انتقال بین تبصره ها وســر فصل ها زیاد جدی 
نگاه نکنیم، عامل ایجاد موارد جدی در فساد 

اقتصادی خواهد بود.
وی بــا اظهــار اینکه »22 مــورد ایراد غبر 
بودجــه ای به لایحــه بودجه گرفته شــده 
اســت« ادامه می دهد: ارتبــاط این موارد با 
قانون بودجه چندان مشــخص نبوده، و بنده 
فکــر می کنم اگر در بد  بینانه ترین حالت این 
ایرادات را سیاسی بدانیم، بازهم باید در مورد 
آن توضیح داده و در حقیقت طرف مقابل را به 
سمت قبول کردن رفع ایرادات حرکت دهیم، 
در غیر این صــورت تمام چرخ های اقتصادی 

کشور قفل می شود.
کرونا به کمک دولتمردان آمد

ایــن کارشــناس اقتصادی تبییــن می کند: 
خوشــبختانه یا متاســفانه بیماری کرونا هم 
به کمک دولتمــردان آمده و مــا باید همه 
چیزمانند نا کارآمدی دوســتان را از چشــم 
این ویــروس ببینیم وفکــر کنیم اکنون که 
تمام دنیا تعطیل شــده ما نیــز باید تعطیل 
باشــیم. به نظر بنده انتقادی که در مجلس 
صورت گرفت، درســت بــود و من این را از 
نگاه مصلحــت عمومی مردم می گویم نه به 
طرفــداری از مجلس یا نمایندگان.محســن 
خندان دل تصریح می کنــد: زمانی که دولت 
می بیند در تمامی ابعاد چیزی تا پایان عمرش 
باقی نمانده است واگر این بودجه محقق شود 
یا نشــود، مطالبات پیمان کاران پرداخت شود 
یا نه و سایر اتفاقات مرتبط با بودجه، به آنها 
اهمیتی نخواهــد داد. در این بین تنش های 
سیاســی و قدرت نمایی هم وجود دارد، زیرا 
تمام دوســتان به دنبال این هستند تا ثابت 

کنند از طرف مقابل بهتر می فهمند.

کارشناس اقتصادی: زمانی 
که دولت می بیند در تمامی ابعاد 
چیزی تا پایان عمرش باقی نمانده 
است واگر این بودجه محقق شود 
یا نشود، مطالبات پیمان کاران 
پرداخت شود یا نه و سایر اتفاقات 
مرتبط با بودجه، به آنها اهمیتی 
نخواهد داد. در این بین تنش های 
سیاسی و قدرت نمایی هم وجود 
دارد، زیرا تمام دوستان به دنبال 
این هستند تا ثابت کنند از طرف 
مقابل بهتر می فهمند
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چک کردن سلامتی قلب، ریه، دستگاه گوارش، 
بینایی و تیرویید

منیژه قهرمانی
روانشناس

والدین عزیز بعد از بحث پذیرش فرزند مبتلا به سندروم داون خود باید با پزشکی متخصص صحبت 
کنند تا اگر مشکلی در سلامتی اعضای بدن کودک سندروم داون خود وجود داشته و نیاز فوری به 
درمان دارد اقدامات لازم به ســرعت انجام شود تا در بزرگسالی مشکلات جسمی فرزندشان مانع 

پیشرفتشان نشود.
نکته مهم اینجاست که مشکل کم کاری تیرویید در میان کودکان سندروم داون بسیار شایع است و 
درمان به موقع می تواند کمک بزرگی به کودک کند. همچنین مشکلات بینایی، کاتاراکت نوزادی 
تنبلی چشــم و ضعیف بودن چشم ها نیز ازجمله دیگر مشکلاتی اســت که این افراد با آن روبه رو 
هستند و بایستی پیگیری شود. از سویی دیگر مشکلات گوارشی، چسبندگی روده ها و از همه مهمتر 
مشکلات قلب و ریه از دیگر مسائل این قشر است. هرچند که همه بچه های داون درگیر این مساله 

نیستند، ولی این عارضه در هر کدام از آنها با شدت و ضعفی همراه است. 
 با توجه به شرایط کنونی جامعه و وجود بیماری کرونا بچه های سندروم داون با محدودیت های زیادی 
روبرو شده اند چه آنهایی که عمل قلب باز انجام داده اند و چه آنهایی که تحت درمان مشکلات قلبی 
و ریوی هستند. در این راستا برای اینکه والدین فرزندشان را از این ویروس در امان نگه دارند با توجه 

به تعطیلی مراکز و مدارس فعالیت های بیرون از خانه آنها را حذف کرده اند.
از طرفی بعضی از کودکان ســندروم داون در بیرون از خانه روش های مراقبت از خود را به درســتی 
انجام نمی دهند مثل دســت نزدن به اشیا بیرون، زدن ماسک و...هر چند رعایت این موارد، بستگی 
به ســطح درک و شناخت بچه ها از مســاله کرونا متفاوت است. در این راستا والدین خود می توانند 
فعالیت هایی را در منزل در نظر بگیرند و برنامه ریزی هایی داشــته باشند تا بچه ها منفعل و افسرده 
نشوند. فعلا تا بهتر شــدن اوضاع باید برنامه مدونی در منزل برای فرزندمان داشته باشیم. اما این 

فعالیت های ساده چه فعالیت هایی هستند؟
 ورزش همراه با موسیقی بسیار کمک کننده است. از سوی دیگر مسئولیت دادن به بچه ها در منزل 
و ســپردن کارهایی که در توانشــان است برای بالا بردن اعتماد به نفس و عزت نفس آن ها بسیار 
کمک کننده اســت. همچنین نقاشی کردن و درست کردن کاردستی، خواندن قصه ها و کتاب هایی 
که در حد شناخت بچه ها باشد، می تواند اثرگذاری بسیار خوبی به همراه داشته باشد. بازی های ساده 

فکری و حرکتی، بیرون بردن بچه ها در ساعاتی از روز که محیط بیرون خلوت باشد.
همچنین ارائه آموزش های ســاده برای مراقبت از خود در شرایط کرونا و تمرین این آموزه ها بسیار 
نتیجه بخش اســت. تمریناتی چون شستن دست ها، زدن ماسک، استفاده از مواد ضد عفونی کننده، 
نزدن دســت ها به صورت، در آوردن لباس های خود زمانی کــه از بیرون می آید و قرار دادن آن در 
فضایی که مشخص شده است. نکته اینجاست که همه این موارد در هر سنی که فرد سندروم داونی 
باشد و هر شناختی که نسبت به محیط داشته باشد به صورت اجرای تئاتر که جذابیت لازم را دارد 

به خوبی آموزنده و مثمرثمر خواهد بود

اخبار 

مدیر کل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت:

ماهانه قرص ویتامین Dمصرف کنید 
 مدیر کل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت بر مصرف ماهیانه یک قرص 50 هزار واحدی 

ویتامین D در بزرگسالان 18 سال تاکید کرد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از وبدا، زهرا عبداللهی در نامه ای به معاونان بهداشت دانشگاه های 
علوم پزشــکی و خدمات بهداشتی بر مصرف ماهیانه یک عدد پرل 50 هزار واحدی ویتامین D در 

بزرگسالان 18 سال تاکید کرد.
وی در این نامه نوشت: همه گیری کووید 19 و اثرات ویرانگر آن در کنار شرایط داخلی کشور )تورم 
و شوک های اقتصادی( خطر افزایش ناامنی غذایی و بروز مشکلات تغذیه ای از جمله اشکال مختلف 
سوءتغذیه و کمبود ریزمغذی ها که با تضعیف سیستم ایمنی بدن شانس ابتلا و شدت بیماری کووید 

19 را بیشتر می کند.
عبداللهی خطاب به معاونان بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی بیان کرد: ارتباط بین مکمل ویتامین 
D و پیشــگیری و کنترل بیماری کووید 19 متاســفانه اطلاعاتی بر خلاف بخشنامه معاون وزیر 
بهداشت در شبکه های رسمی صد و سیما و شبکه های مجازی ارائه و سبب سردرگمی مردم شده 
است، با توجه به سوالات مکرر کارشناسان تغذیه، دستور فرمایید به نحو مقتضی اطلاع رسانی شده 

و همه برنامه های مکمل یاری همچنان براساس دستور عمل کشوری اجرا شود.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت تاکید کرد: در آموزش های مجازی به کارکنان 
بهداشــتی درمانی و مصاحبه های علمی از طریق صدا و سیما و شبکه های مجازی نیز بر مصرف 

ماهیانه یک عدد پرل 50 هزار واحدی ویتامین D در بزرگسالان 18 سال به بالا تاکید می شود.

کاهش ۲۵ درصدی اهدا خون از ابتدای پاییز
مدیرکل انتقال خون خراسان رضوی با اشاره به اینکه »اهداء خون در ساعت های بعدازظهر بیشتر 

است«، گفت: 
اهداء خون از ابتداء پاییز 25 درصد نسبت به گذشته کمتر شده است.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، مجید عبداللهی در این رابطه اظهار کرد: دو روزی است که 
وضعیت ذخایر خونی استان با اطلاعیه ها و حضور مردم فرهیخته در حال بهتر شدن است. ثبت نام از 

طریق سایت کم بوده  و بیشتر اهداکنندگان حضوری مراجعه می کنند.
وی افزود: تمامی پایگاه های اهداء خون ایمن است. ما مرکز درمانی نیستیم. کسی که به پایگاه اهداء 
خون مراجعه می کند باید از هر لحاظی ایمن باشد. در بدو ورود آزمایشات لازم از مراجعه کنندگان 
گرفته می شــود. روزانه پرسنل نیز کنترل می شوند. اهداکنندگان با اطمینان خاطر برای اهداء خون 
مراجعه کنند. مدیرکل انتقال خون خراسان رضوی با بیان اینکه » اهداء خون از ابتداء پاییز 25 درصد 
نسبت به گذشته کمتر شده اســت« گفت: برای رعایت فاصله گذاری اجتماعی در شرایط کرونایی 
فعلی، اولویت ما بر این است که نوبت دهی برای انتقال خون اینترنتی باشد تا اهدا کنندگان با خاطر 
آسایش و آرامش به پایگاه های اهداء خون مراجعه کنند. درواقع هدف ما از نوبت دهی اینترنتی این 

است که از رفت وآمد و ازدحام در شرایط فعلی جلوگیری کنیم.
عبداللهی تشریح کرد: تنها پایگاه اهداء خون امام رضای مشهد در ساعات بعدازظهر باز است. ما به 
دلیل کمبود نیرو نمی توانیم در نوبت عصر پذیرای اهداکنندگان خون در دیگر پایگاه ها باشیم. پایگاه 
اهداء خون امام رضا هر روز تا ساعت 7 عصر پذیرای اهداءکنندگان است. اهداء خون در ساعت های 

بعدازظهر بیشتر است.

پلمب چهار سالن تشریفات ازدواج بدلیل عدم 
رعایت پروتکل های بهداشتی

رئیس کانون ســردفتران ازدواج و طلاق گفت: چهار سالن تشــریفات عقد و ازدواج به دلیل عدم 
رعایت پروتکل های بهداشتی در ایام شیوع بیماری کرونا پلمب و برای یکی از دفاتر، مجازات کیفری 
کلاهبرداری صادر شــده است.به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، علی مظفری درباره نظارت 
بر دفاتر ازدواج و طلاق در دوران کرونا اظهار کرد: پرونده ســالن های تشــریفات عقد و ازدواج که 
شیوه نامه ها و پروتکل های بهداشتی را رعایت نکرده اند در شعبه هشت بازپرسی دادسرای ناحیه دو 
در جریان رســیدگی قرار دارند.به گفته وی براساس پروتکل های بهداشتی حداکثر 6 نفر با رعایت 
موازین بهداشــتی و گندزدایی محیط می توانند برای مراسم عقد در دفاتر حضور یابند و مدت زمان 
حضور افراد نیز محدود است.وی با توضیح اینکه عمده مشکل ما سالن های تشریفاتی است که در 
آپارتمان های کوچک با تعداد مهمانان زیاد مراسم عقد برگزار می کنند و هیچ نظارتی بر آن ها اعمال 
نمی شــود، تصریح کرد: هرچند این سالن ها در سال های اخیر فعالیت داشتند، اما در ایام کرونا مورد 
توجه بیشتر قرار گرفته اند و هیچ نهاد نظارتی بر فعالیت آن ها ورود نکرده و هر چه مکاتبه با دادسرا 

و اماکن داشتیم هیچ یک هنوز نتیجه موثری نداشته است.

یادداشت 

مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت گفت: بیماران کرونایی بدون بیمه روی تخت بیمارستان بیمه 
می شوند.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از وبدا،  محمد مهدی ناصحی، با اشــاره به حمایت های سازمان 
بیمه ســلامت از بیماران کرونایی با هدف ارائه خدمات مناســب و با کیفیت گفت: افراد بسیاری 
در کشــور فاقد هرگونه بیمه درمانی هستند. ممکن اســت این افراد در دوران شیوع کرونا به این 
بیماری مبتلا شــوند؛ بنابراین با هدف کاهش مشکلات بیماران و تسهیل در ارائه خدمات به افراد 
مبتلا به کرونا، بیماران کرونایی روی تخت بیمارســتان بیمه شــده و از خدمات مورد نیاز خود در 

بیمه سلامت استفاده می کنند.
مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت، با بیان اینکه »در دوران شیوع کرونا دفترچه های بیمه همگانی 
به صورت رایگان و بدون انجام ارزیابی وســع در اختیار مردم قرار می گیرد« افزود: بی تردید این 
سیاســت بیمه ای تا پایان دوره کرونا ادامه دارد و پــس از آن طبق برنامه و آیین نامه جدید طرح 
ارزیابی وسع اصلاح می شود. گفتنی است برای تمدید دفترچه های بیمه سلامت در شرایط کرونا 
به هیچ عنوان به مراجعه حضوری نیاز نیســت و این مســئله در ستاد مقابله با کرونا تصویب شده 

است.

 رییس پلیس راهور خراســان رضوی از کاهش 30 تا 50 درصدی ترددهای عصرگاهی خودروها در شــهر 
مشهد پس از اعمال محدودیت فعالیت مشاغل غیرضروری از ساعت 18 به بعد خبر داد.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، حمیدرضا دهنوی در خصوص وضعیت ترافیکی شــهر مشــهد 
پس از تعیین ساعت تعطیلی صنوف غیرضروری، اظهار کرد: تعطیلی مشاغل غیرضروری از ساعت 18 در 
کاهش ترافیک و ترددهای درون شــهری مشــهد تاثیر مثبت داشته است. با کاهش ساعت کاری مشاغل 
غیرضروری و تعطیلی عصرگاهی مغازه ها و پاســاژها، تقاضایی از سوی مردم برای مراجعه به مراکز خرید 

وجود ندارد. 
رییس پلیس راهور خراســان رضوی با بیان اینکه »ترافیک ســطح شهر مشــهد در ساعات عصرگاهی و 
شــب گاهی نسبت به هفته های قبل که این محدودیت وجود نداشته، 30 تا 50 درصد کاهش داشته است« 
گفت: برخی از معابر مشــهد همانند بولوار احمدآباد که مطب ها و بیمارستان های مشهد در آن فعالیت دارند 

کاهش کمتری داشته، اما در سایر معابر مشهد تقریبا شاهد کاهش 50 درصدی ترددها بوده ایم.
به گفته دهنوی با وجود کاهش ترددها و ترافیک ســطح شــهر، شاهد افزایش سرعت خودروها و افزایش 
شــدت تصادفات در هفته جاری بوده ایم. از رانندگان تقاضا دارم با کاهش ترافیک ســطح شهر، نسبت به 

رعایت سرعت مطمئنه، قوانین ایمنی را حتما رعایت نمایند.
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رئیس مؤسسه پژوهشی فهیم:

زنان می توانند رئیس جمهور و حتی مرجع تقلید شوند
رئیس مؤسسه پژوهشــی فهیم گفت: در 
مقابل نظر برخی علما که با توجه به مبانی 
دینی، مــا نمی توانیم قــدرت اجرایی اول 
کشور را به دست زنان دهیم، اما در مقابل، 
این نظریــه، دیدگاه هــای فقهی دیگری 
هم وجود دارد که معتقدنــد زنان نه فقط 
می توانند رئیس جمهور شــوند و مدیریت 
اجرایی کشور را به عهده بگیرند، بلکه حتی 

می توانند مرجع تقلید شوند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« به نقل 
از ایلنا، حجت الاســلام و المسلمین کاظم 
قاضی زاده در پاسخ به این پرسش که لفظ 
»رجال« که در قانون اساســی جمهوری 
اســلامی ایــران بعنوان یکی از شــروط 
کاندیداهای ریاست جمهوری مطرح شده، 
به معنای جنسیت اســت و فقط مردان را 
شامل می شــود یا به معنای داشتن شرایط 
است و علاوه بر مردان، زنان را هم شامل 
می شــود؟ اظهار کرد: در مورد تعبیر رجال 
سیاسی، از دو منظر می شود به این مسئله 
نگاه کرد؛ یکــی این که مدونــان قانون 
اساسی، از این واژه چه چیزی اراده کردند 
و دوم ایــن که در حال حاضــر در عرف 

اجتماعی، چه چیــزی از این واژه فهمیده 
می شود و آن چیزی که مورد مهاجه افراد، 

تحت عنوان رجال قرار می گیرد، چیست.
این اســتاد حوزه علمیه قم گفت: از منظر 
اول ظاهــرا در مجلــس خبــرگان قانون 
اساســی این اختلاف بین افرادی بود که 
در ایــن مجلس حضور داشــتند بود و این 
اختلاف اجمالا به طور جدی بین روحانیون 
برجســته آن مجلس و افــراد دیگر وجود 

داشت.
وی خاطرنشــان کرد: شاید بتوان گفت به 
نوعی برای راضی کردن کســانی که قائل 
بودند رئیس جمهور باید حتما مرد باشــد 
مثــل مرحوم آیت الله صدوقی و در مقابل، 
کســانی که این نکته مدنظرشــان نبود و 
شــرط مرد بودن را بــرای رئیس جمهور 
ضروری نمی دانســتند، برای راضی کردن 
صاحبــان هر دو تفکر، در نهایت واژه ای را 
به کار بردند که اگر آن دســته گفتند چرا 
شــرط مردانگی نگذاشــتید بگویند رجال 
سیاسی تصریح شده و اگر این دسته گفتند 
چرا رئیس جمهوری را به مردان مشــروط 
کردید، بگویند، رجال سیاسی چنین معنایی 

ندارد که فقط جنسیت مردانه باشد.
قاضی زاده افزود: به نوعی این ابهام در این 
ماده قانونی هنگام تصویب آن، با عنایت و 
توجه افراد مجلس خبرگان گنجانده شد و 
البته متأســفانه این ابهام در برخی جاهای 

دیگر قانون اساســی هم هست؛ و این ها 
ابهام هایی اســت که با توجه و اراده خود 
مدونان در قانــون راه پیدا کرده که بحث 

آن در نشست های علمی تخصصی است.
وی با بیان اینکه »امروزه وقتی واژه رجل 
سیاســی گفته می شــود، رجل سیاسی به 
کســی می گویند که در حقیقت در عرصه 
سیاســت دارای مدیریــت و دارای یــک 
شــخصیت اجتماعی بالا هست«  تشریح 
کــرد: رجــال در این مــاده قانونی، چون 
تعبیر رجال مذهبی و رجال سیاســی گفته 
می شــود، مراد کسانی هســتند که قدرت 
تحلیل و درک شــان از مســائل و پدیده 
های سیاســی بــه جهت آگاهــی عمیق 
شان از مســائل اجتماعی و حضورشان در 
صحنه های سیاســی، به گونه ای است که 
همواره می توانند مصالح نظام اســلامی و 
معیارهای اصیل را در اداره جامعه تشخیص 
دهند؛ در این مفهــوم رجال، ظاهرا رجال 
سیاسی اختصاصی به مردان بعنوان جنس 

مرد ندارد.
رئیس مؤسسه پژوهشی فهیم، یادآور شد: 
مــا خودمان هم دیدیم کــه گاهی اوقات، 

خانمی که می تواند برجســتگی خاصی در 
حوزه اجتماعی داشــته باشــد و یا مثلا در 
حادثه خطیری که پیش می آید پیشــقدم 
می شود، می گوییم این زن چه مردانگی از 
خودش بکار برد؛ هیــچ وقت این تعبیر را 
بکار نمی بریم که از خودش زنانگی نشان 
داد؛ این نشانگر این است که مفهوم رجال، 

مفهومی اعم از مرد یا زن دارد.
وی با بیــان این که »البته به لحاظ فقهی 
این اختلاف بیــن علما وجود دارد« گفت: 
بعضی صاحبــان علم، اعتقاد دارند با توجه 
به مبانی دینی، ما نمی توانیم قدرت اجرایی 
اول کشور را به دســت زنان دهیم، اما در 
فقهی  دیدگاه هــای  نظریه،  ایــن  مقابل، 
دیگــری هم وجود دارد کــه زنان نه فقط 
مدیریت  و  رئیس جمهور شــوند  می توانند 
اجرایی کشور را به عهده بگیرند، بلکه زنان 
حتــی می توانند مرجع تقلید شــوند و هم 
می توانند قضاوت کنند؛ و همین نکته و این 
اختلاف نظری کــه در مباحث فقهی بین 
محققان وجود دارد، سبب اختلاف برداشت 
و اختلاف تفســیر در این بنــد از بندهای 

مربوط به شرایط ریاست شده است.

برای راضی کردن کسانی 
که قائل بودند رئیس جمهور باید 
حتما مرد باشد و در مقابل، کسانی 
که شرط مرد بودن را برای رئیس 
جمهور ضروری نمی دانستند، برای 
راضی کردن صاحبان هر دو تفکر، 
در نهایت واژه ای را به کار بردند 
که اگر آن دسته گفتند چرا شرط 
مردانگی نگذاشتید بگویند رجال 
سیاسی تصریح شده و اگر این دسته 
گفتند چرا رئیس جمهوری را به 
مردان مشروط کردید، بگویند، رجال 
سیاسی چنین معنایی ندارد که فقط 

جنسیت مردانه باشد

عواملبازدارندهفرزندآوریایرانیهاچیست؟

انتظاربیشاز۹میلیوننفربرایدریافتکارتملیهوشمند

برای شناســایی عوامل بازدارنــده فرزندآوری پژوهش هایی 
ملی انجام شده اســت، نتایج یکی از این تحقیقات، 9 دلیل 
عمده برای عدم »فرزندآوری« مردم کشــورمان ذکر کرده 

است.
بررســی دلایل کاهش فرزندآوری در ایران گســتره بسیار 
زیادی دارد که در پژوهش های مختلفی مورد بررســی قرار 
گرفته اســت؛ این عوامل را می توان در ســه دسته عوامل 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جای داد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از تسنیم، نتایج پژوهش ها 
عوامــل اقتصادی از جمله نابســامانی اقتصادی، نبود درآمد 
کافی، عدم اطمینان از آینده شغلی و تأمین مالی را به عنوان 
مهم ترین موانع اقتصادی فرزند آوری دانســته و در ادامه به 
اهمیت عوامل فرهنگی و اجتماعی از جمله رشد فردگرایی، 
عدم آمادگی روحی برای تولــد فرزند، جامعه پذیری ناقص، 
مواد آموزشــی ضد جمعیتی، تغییرات نقش و جایگاه زنان در 

جامعه در کاهش فرزندآوری اشاره داشته اند.
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، برای شناسایی 
عوامل بازدارنده فرزندآوری پژوهش هایی ملی انجام شــده 
اســت؛ نتایج یکی از این تحقیقات در سال 1396 به صورت 

زیر است:
طبــق نتایج این پژوهش ملی نگرانــی از آینده تحصیلی و 
شــغلی فرزندان، افزایش مشکلات اقتصادی با آمدن فرزند 
جدید، درآمد ناکافی و نداشتن مسکن مناسب در ۴ رده اول 
انتخاب پاســخگویان در بیان عوامــل بازدارنده فرزندآوری 

بوده اند.
حل این مسائل تا حد زیادی به ساختار های پشتیبان در بحث 
جمعیت مربوط اســت؛ این ســاختار ها برای اثرگذاری باید 
ماهیتی حقوقی و قضایی داشــته باشند؛ بیمه ها، مشوق های 
فرزندآوری و... از این دســته اند؛ قوه مجریــه و مقننه باید 

قوانینی را تدوین کنند که پشتیبان فرزندآوری باشد.

ابوترابی دربــاره آخرین وضعیت دریافــت کارت ملی 
هوشمند شهروندان ایرانی توضیحاتی را ارائه داد.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از باشــگاه خبرنگاران 
جوان، سیف الله ابوترابی سخنگوی سازمان ثبت احوال 
در گفتگویی با شــبکه خبر با اشاره به آخرین وضعیت 
دریافت کارت ملی هوشــمند اظهار کرد: تصمیم دولت 
برای اجرای دولت الکترونیکی نیاز به یک سری ساز و 
کار هایی داشت و اولین ساز و کار آن استفاده از کارتی 
بود که به وســیله  آن همه شهروندان ایرانی در فضای 

دولت الکترونیکی شناسایی شوند.

ســخنگوی ســازمان ثبت احوال تصریح کرد: در حال 
حاضر تراشــه کارت و مواد اولیه آن وارداتی است، زیرا 
در کشور پلی کربنات موجود نیست، لذا چاپخانه دولتی 
که بر اســاس قانون متولی تامین بدنه کارت اســت، 

تلاش گسترده ای در این زمینه انجام داده است.
او با اشــاره به اینکــه 58 میلیــون و 9۴6 هزار نفر از 
هموطنــان مراجعه کردنــد و تکمیل ثبت نــام انجام 
دادنــد، گفت: برای ۴9 میلیــون و 309 هزار نفر کارت 
ملی هوشــمند در سراســر ایران که بیش از دو میلیون 
و 800 هــزار کارت تولید داخلی بوده که صادر شــده 

است؛ اینگونه نیست که کارت موجود باشد، ولی تحویل 
ندهیم؛ ســازمان ثبت احوال هیــچ چیز پنهانی با مردم 

نخواهد داشت.
ســخنگوی ســازمان ثبت احوال مطرح کرد: ۴ کشور 
در دنیا تراشــه تولید می کنند؛ امیدواریم بتوانیم توسط 
شــرکت های دانش بنیان این تراشــه ها را به صورت 

داخلی تامین کنیم.
ابوترابی با اشــاره به اینکه کارت ملی هوشمند اهمیت 
ویژه ای بــرای دولت الکترونیک دارد، گفت: ما ظرفیت 
تولیــد دو و نیم میلیون کارت ملی هوشــمند را در ماه 

داریم، متاســفانه در تامین بدنه کارت ملی هوشــمند 
مشــکل داریم و چاپخانه دولتی به ما قول داده اســت 
تا ماهانه یــک میلیون کارت به مــا تحویل دهند که  

تقاضای سازمان ثبت احوال بیشتر از این بوده است.
او با بیان اینکه »9 میلیــون و 700 هزار نفر در انتظار 
کارت ملی هوشــمند هستند«، گفت: برای حل مشکل 
افرادی که کارت ملی هوشــمند خود را دریافت نکرده 
اند مصوبه ای به همه دســتگاه ها ابلاغ شــده است تا 
کار هــای اداری و بانکی خود را به همراه رســید کارت 

ملی هوشمند انجام دهند.

قسمت سوم
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حال فرهنگ شهروندی ما چطور است ؟
سیدمهدی سادات /کارشناس مسائل حوزه مدیریت شهری 
در طی سالیان گذشته، برنامه ریزی و اقدامات بسیار 
خوبی در توســعه مبلمان، فضای ســبز و عمران 
کلان شــهرها، انجام شــده اســت، زندگی شاد و 
آرام بخش شهروندان در شهرهای خصوصا بزرگ 
نیاز به نهادینه کردن شــاخه ای از فرهنگ، تحت 
عنوان فرهنگ شهروندی دارد. فرهنگ شهروندی 
چیزی جز آگاهی هر شــهروند به حقوق و تکالیف 
شــهروندی و اجــرای غیرارادی ایــن وظایف در 
برابرخود، شــهروندان و محیطی که در آن زندگی 

می کند، نیست.
هنوز هم کســانی هســتند که به تفکیک زباله اهمیت نمی دهند، جلوی خط مسیر دوچرخه 
پارک می کنند، زباله هایشــان را از ماشین بیرون می ریزند، صبرماندن پشت چراغ قرمز عابر 
پیــاده را ندارد، از پل هوایی رد نمی شــوند، مســاعدتی در دادن صندلی خود در اتوبوس به 
ســالمندان و افراد کم توان ندارند، در پله برقی مترو وسط راه می ایستند، چراغ زرد راهنمایی 

را رد می کنند و ده ها بی فرهنگی دیگر ...
البتــه من و ما هم گاهی جز همــان آدم ها، در طول زندگی شــهروندی مان بودیم و خیلی 
نباید ژســت آدم بافرهنگ های پرفکت را بگیریــم. دوعامل اصلی در نهادینه کردن فرهنگ 

شهروندی درسطح جامعه تکرار و تمرین و تربیت صحیح کودکان می باشد.
فرهنگ ســازی یک شــب و یک ماه و یک ساله ایجاد نمی شــود، برنامه ریزی و نقشه راه 
می خواهد. نیاز به آسیب شناســی کارشناسانه دارد تا ضعف های فرهنگی مان را بدانیم. اینکه 
وضع موجودمان را قبول کنیم، اولین قدم در شــروع مســیر فرهنگ سازی شهروندی است. 
شاخص های سنجش فرهنگ شهروندی بر اساس حقوق و وظایف شهروندان بایستی تعریف 
شــود و بطور پیوسته مورد ارزیابی قرارگیرد. ســوالی که در اینجا مطرح است این است که 
مســئول نهادینه کردن فرهنگ شهروندی در شهرها، چه نهاد و ارگانی است؟ بر اساس ماده 
55 قانون شهرداری ها، برنامه ریزی و ســرمایه گذاری در حوزه مسایل اجتماعی، فرهنگی و 
هنری از جمله وظایف ذاتی شــهرداری ها شمرده شده اســت. ابزارها و امکانات بسیاری در 
مدیریت شــهری در اختیار شهرداری ها می باشــد که در ترویج فرهنگ شهروندی می تواند 
کارآمد باشــد. هر چند اقداماتی در ســطح کلان شــهرها بصورت پراکنده در جهت ترویج 
فرهنگ شــهروندی همه ساله درحال انجام بوده است، ولی به نظر می رسد سطح اثربخشی 
این اقدامات کافی نباشد. تقسیم لایه های مختلف اجتماعی و جمعیتی و داشتن برنامه مجزا 
برای هر یک اثر بخش تر از یک برنامه واحد یکســان برای احاد جامعه خواهد بود. بر اساس 
آمار جمعیتی در شــهری مثل مشــهد با حدود جمعیت ســه میلیون نفر )براساس اطلاعات 
سرشــماری نفوس و مسکن سال 95( حدود یک میلیون نفر از جمعیت این شهر در سنین 0 
تا 19 سال قراردارند. طبق اظهار نظر کارشناسان مربوطه بهترین سن یادگیری مهارت ها در 
انســان در بازه سنی تولد تا 12 ســال و از سن 12 تا 18 سال هم امکان یادگیری مهارت ها 
بخوبی امکان پذیراســت. ظرفیت و پتانســیل تاثیرگذاری معلمــان و مربیان در مدارس و 
مهدکودک ها می طلبد تا شهرداری ها با عقد تفاهم نامه هایی با آموزش و پرورش و قراردادن 
امکانات شهری مثل فرهنگســراها و پارک های موضوعی به ایشان با هدف گذاری صحیح، 
آموزه هایی را در موضوعات فرهنگ ســازی شهروندی در حوزه تفکیک پسماند، حمل و نقل، 
ایمنی شــهری و غیره بصورت تئوری و عملی به کودکان آموزش دهند. همچنین متوســط 
سنی جمعیت شهری مثل مشهد حدود سی سال است، جمعیت نسبتا جوانی که راهی جز در 
نظر گرفتن تشویق های شهروندی برای شهروندان فرهنگ مدارش  و البته تذکر هوشمندانه 
به شهروندان متخطی اش بصورت هوشمندانه ندارد. باید به شهروندان تاثیر مثبت مستقیم و 
غیرمســتقیم رفتار فرهنگ مدارانه اش در زندگی وی؛ همشهریان و محیط شهری اش نشان 
داده شــود و دائما تاثیر نامطلوب رفتارها و عادات غلط بی فرهنگی در زندگی شــهری را به 
وی نشان داد. بسترهای نرم افزاری مثل شهرمن که به تازگی توسط شهرداری مشهد ایجاد 
شده است، در ترویج فرهنگ شهروندی می تواند، تاحدی اثربخش باشد. تشویق شهروندانی 
که بصورت اختیاری در کلاس ها و آموزش های فرهنگ شهروندی شرکت می کنند، بصورت 
رایگان از برخی از امکانات ویژه شــهری بهره مند شــوند وکارهایی از این دست .... مسلما 
صدها ایده و طرح نو در ترویج فرهنگ شــهروندی وجود دارد که بهتر اســت با گذاشــتن 

فراخوان های لازم در نقشه راه فرهنگ سازی شهروندی قرارگیرد.

روش برطرف کردن چند نوع لکه از روی فرش
روزنامــه  از  شــماره  ایــن  در 
دســت بافته ها خواننــدگان را با 
برخی  کــردن  برطــرف  روش 
لکه ها آشــنا می نماییــم که در 
منتشــر  مختلفی  و کتب  مراجع 
عیناً  دســتبافته ها  روزنامه  شده 
از کانال تلگرامی اتحادیه صنف 
برداشــت  فرش  فروشــندگان 

نموده است.
چــای و قهوه؛ بلافاصله چای را 
با قاشــق جمع کرده و با پارچه 
ســفید، مرطوب و کف، لکه را 
چند بار خوب تمیز می کنیم، اگر 

ســایه لکه باقی ماند با پارچه ای که با محلول آب و ســرکه سفید مرطوب شده و به همراه 
کف آن را تمیز می کنیم.

انواع شــربت و نوشــابه؛ بلافاصله آن را با قاشق جمع کرده و با پارچه سفید، مرطوب و کف 
لکه را چند بار خوب تمیز می کنیم این کار را چند بار انجام داده تا لکه خوب تمیز شود و هر 
بارقبل از کار مقداری آب روی محل لکه اســپری می کنیم تا قند. نوشابه  خوب شسته شو،د 
اگر سایه لکه باقی ماند با پارچه ای که با محلول آب و سرکه سفید مرطوب شده و به همراه 

کف آن را تمیز می کنیم.
آدامس و شــمع؛ مقداری یخ درون کیسه فریزر ریخته و روی آدامس و شمع قرار داده شود 
تا لکه سخت به حالت منجمد یا سفت درآید سپس با دقت با استفاده از پشت چاقو لکه را از 

فرش جدا کنید. سپس باشامپو فرش شستشو دهید.
قیر؛ ابتدا لکه را با اســتفاده از یک کاردک یا پشت چاقو بردارید یک کاغذ کاهی روی محل 
قرار دهید و ســپس با استفاده از اتوی گرم)خیلی داغ نباشد( اثر لکه را از روی فرش به روی 
کاغذ انتقال دهید این کار را چندین بار با کاغذ تمیز انجام داده تا لکه کامل برداشــته شــود 
سایه باقیمانده را با استفاده از پارچه مرطوب و کف تمیز می کنیم، اگر خوب پاک نشد با پارچه 

آغشته به الکل آن را پاک می کنیم.
خون؛ لکه را با استفاده از دستمالی که با آب سرد و صابون مرطوب شده برطرف کنید. سپس 

اثر باقیمانده با دستمال و شامپو فرش پاک کنید.
دوده و واکس؛ اضافات را برداشته لکه را با پارچه مرطوب و کف تمیز کرده اگر سایه ای باقی 

ماند با پارچه آغشته به الکل رفع می کنیم.
جوهر خودنویس؛ مقداری ماســت رقیق شده را روی لکه ریخته با استفاده از قاشق محلول 
ایجاد شــده را بردارید، سپس با اســتفاده از دستمالی که با آب و کف مرطوب شده باقیمانده 
مواد را برطرف کنید.جوهر خودکار؛ با اســتفاده از یک اسفنج که با شیر مرطوب شده لکه را 
بردارید ســپس با استفاده از دستمالی که با آب و کف مرطوب شده باقیمانده مواد را برطرف 

کنید.آبرنگ؛ با پارچه آغشته به محلول آب و سرکه سفید همراه با کف تمیز می شود.
کاکائو و شکلات؛ اضافات را با قاشق برداشته و سپس با پارچه آغشته به محلول آب و سرکه 

سفید همراه با کف تمیز می شود.
خط ماژیک؛ با پارچه مرطوب شده با الکل تمیز می شود.

لکه های روغن و چربی؛ اضافات را با قاشق برداشته  با پارچه آغشته به محلول آب و سرکه 
سفید همراه با کف تمیز می شود.

یادداشت

روزنامه دستبافته ها

سبد اکران آنلاین خالی است؟

روزنه ای برای ادامه حیات سینما
سرویس فرهنگ/ در تمام ماه های اخیر یعنی 
درست از زمانی که شیوع کرونا باعث تعطیلی 
سالن های سینما شد، در رسانه های سینمایی 
 و هنری، »سینما خودرو« و »اکران آنلاین« 
به عنوان امکاناتی جدید برای ارائه فیلم های 
روی هم تلنبار شده مورد اشاره قرار گرفتند. 
این دو گزینه نســبتا تنها راهکار موجود بود 
تا مکانی برای فیلم دیــدن در دنیای کرونا 
زده و  دنیای آدم های تنها فراهم کند، تا بلکه 
ساعاتی را از ترس های همگانی و شهرهای 
خلوت بکاهد. البته فــارغ از محدودیت های 
کرونا، ایــن راهکار، امکانی بــرای افزایش 
تعداد  مخاطبان فیلم ها، بازگشــت ســریع تر 
ســرمایه و تســریع در چرخش مالی سینما 
بود که می توانســت تا حد زیــادی از نفوذ و 
تأثیرگذاری عوامل  فرامتنــی در موفقیت یا 

ناموفق شدن فیلم ها بکاهد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« از نظر 
بسیاری از کارشناســان و سینماگران اکران 
آنلاین، امکانی در خدمت ســینمای مستقل 
اســت تا بتوانــد در میان  ســیل فیلم های 
پر ســروصدا و پــر تبلیغات جریــان اصلی 
ســینما، روزنه ای برای حیــات بجوید. نگاه 
واقع بین ترهای حرفه سینما به مزایای  نمایش 
آنلاین و »وی او دی« ها امــا چنین آکنده از 
خوش بینی مفرط و ســاده لوحانه نیست. این 
عده بــر این باورند که نمایــش آنلاین هم 

 در نهایت مثــل تمام امکان های جدیدی که 
در سینما ســر بر آورده، در نهایت در خدمت 
جریان اصلی و تجاری ســینما عمل خواهد 

کرد.
اما آنچه که امروز پس از گذشت قریب به 8 
ماه از آغاز اکران انلاین دیده می شود، اکران 
آنلاینی خالــی از اکران اســت چراکه فیلم 

چندانی برای اکران بر پرده آن وجود ندارد.
رونق از دست رفته

هشــت ماه از شــروع تجربه اکران آنلاین 
فیلم های سینمایی ایران می گذرد و با وجود 
تب و تاب چند ماه و اکران پشت سر هم چند 
فیلــم پربازیگر، حالا رونق از این اکران رفته 
و مثل ســالن های سینما ســوت و کور شده 
اســت. این اتفاق اگرچه ممکن اســت ادامه 
نداشته باشد و چند وقت دیگر فیلم هایی تازه 
بازار اکران آنلاین را گرم کنند، اما کســادی 

فعلی اش دلایل متعددی دارد.
روز گذشــته ایسنا در گزارشــی عنوان کرده 
بوده که فروردین امسال بود که در پی شیوع 
کرونا و بسته شدن سینماها، سازندگان فیلم 
ســینمایی »خروج« بــه کارگردانی ابراهیم 
حاتمی کیــا تصمیــم گرفتند کــه این فیلم 
رونمایی شــده در جشنواره فجر را به صورت 
آنلاین در ســامانه های نمایش درخواســتی 
اکــران کنند؛ تصمیمی که بــا مخالفت ها و 
موافقت هایی از ســوی ســینمادارها و دیگر 

اهالی سینما روبرو شد و در میان تمام اظهار 
نظرها شــاید فقط یک فصل مشترک وجود 
داشــت؛ آن هم اینکه اکــران آنلاین برای 
فیلم هایی که مناســب نمایش در ســینماها 
نیســتند و سبب شلوغ تر شــدن صف اکران 

شده اند، بسیار کارامد است.
برهمین اساس با اســتقبال مدیران سازمان 
ســینمایی از اکران آنلاین چــون فیلم های 
پشــت خط مانده اکران هم کمتر می شــد، 
ســرانجام تعداد قابل توجهی از فیلم ها راهی 
VOD شــدند و کم  کم فیلم هــا همزمان در 
ســینماها و پلتفرم ها در دسترس مخاطبان 

قرار گرفتند. 
در این مدت بیــش از 20 فیلم در VODها 
اکران آنلاین شــده که تقریبا همگی هم در 
کوتاه تریــن زمان ممکن به صورت غیرمجاز 
کپــی و قاچاق شــده اند. نکته مهــم درباره 
این فیلم ها و اکرانشــان این است که مرجع 
مشــخصی برای دسترســی به میزان دقیق 
آمار فــروش و بازدید این فیلم ها وجود ندارد 
و همین شفاف نبودن یکی از مشکلاتی است 
که برخی ســینماگرها در باب تداوم نداشتن 

موفقیت اولیه اکران آنلاین مطرح می کنند.
استقبال نه چندان قابل توجه مخاطبان

این روزها اکران آنلاین در پلتفرم هایی که در 
این بخش شناخته شده بودند، رونق گذشته 
را ندارد و فعلا فقط فیلم »سازهای ناکوک« 

در دســترس است. تبلیغ نشــدن فیلم ها در 
تلویزیون و حتی خود سامانه های درخواستی 
از دلایل مهم اســتقبال نه چندان قابل توجه 

مخاطبان در این اکران ها عنوان می شود.
امــا در کنار تبلیغات، دو موضوع دیگر هم به 
زعم کارشناسان در این ماجرا دخیل بوده اند؛ 
نخســت نبود فیلم های مخاطب پســند و با 
کیفیت که علاقه مندان به ســینما مشتاق به 
تماشــای آن ها باشــند که مهم ترین دلیلش 
هــم همان نبود تضمین بــرای حفظ امنیت 

فیلم هاست.
همین است که هست!

موضــوع دیگــر به نظــر می رســد در نوع 
قرارادادهایی باشــد که پیش روی سینماگرها 
برای اکران آنلاین گذاشــته می شود. تعداد 
زیــادی از کســانی که در چنــد وقت اخیر 
متقاضــی اکــران آنلاین فیلم خــود بودند، 
می گویند برای فیلم ها قیمت خرید پایینی از 
سوی مدیران سامانه های نمایش درخواستی 
پیشــنهاد می شود و اینطور تصور می شود که 
ما در این وضعیت کرونا و تعطیلی سینماها و 
بی پولی، چاره ای جز اکران آنلاین نداریم، دو 
سامانه هم که بیشتر نداریم و رقیبی نیست، 

پس همین است که هست!
این مســئله یکی از همان دلایلی است که 
سینمادار و پخش کننده  و تهیه کننده ای مثل 
علی ســرتیپی را ترغیب کرده تــا وارد بازار 

VODها شود و به دنبال تاسیس یک پلتفرم 
باشد.

رقابت پلتفرم های جدید با سامانه های 
شناخته شده 

البته در این باره شــاهد احمدلو هم که قصد 
دارد از اواخر آذرماه فیلم »مشمشــه« با نام 
سابق »سینما خر« را در یک پلتفرم کم نام و 
نشان اکران آنلاین کند، می گوید: باید از یک 
جا شــروع کنیم تا آرام آرام بشــود با ساخت 
و پخش فیلم های خــوب حتی بدون بازیگر 
معروف، انحصار نمایش فیلم ها را از ســلطه 
یکی دو پلتفرم کنونی بیرون کشیده و طلسم 
را بشکنیم. »آپرا« بدون هیچ مافیا و باندبازی 
پشت پرده و مرسوم کنونی رایج در سینما، در 
راستای حمایت از فیلم های فرهنگی، مستقل 
و جشنواره ای بسیار صادقانه تلاش و فعالیت 
می کند. همین اصل مهم در نهایت باعث شد 

تا با آپرا به توافق برسیم.
به این ترتیــب باید دیــد در روزهای آینده 
پلتفرم های فعال، تکانی به کســادی اکران 
آنلاین می دهند و چه فیلمســازانی ریســک 
اکــران آنلاین فیلم خود را به جان می خرند؟ 
همچنیــن باید دید پلتفرم هــای جدید چقدر 
توان رقابت با ســامانه های شناخته شده در 
میــان مــردم را دارند که بــرای درک بهتر 
آن شــفافیت در آمار مخاطبــان و فروش از 

ملزومات جدی است.

بیهویتی،گریبانگیرهنر

نرگسآبیارداورجشنوارهفیلم»زنانهرات«شد

»مجسمهفردوسی«دانشگاهفردوسیبهپارکجنگلیطرقمنتقلشد

به دلیل حذف و یا تغییر ماهیت بســیاری از جریانات هنری 
در پــی وقوع یک بحران تاریخی به نــام کرونا، این تهدید 
وجود دارد که القای تفکر فردگرایی در عرصه هنر به واسطه 
انزوای بیش از پیش جامعه هنری قوت گرفته و دامنه نظام 
حاکم بر مقولات فرهنگی و هنری به سمت و سویی عاری 

از دغدغه و اندیشه های جمعی کشانده شود.
بــه گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از هنرآنلاین، 
حداقل طی نیم قرن اخیر و با کم رنگ شدن نقش پیوندهای 
خانوادگی، خویشاوندی، قومیتی، ملی و دینی، هنر ناچار بود 
تا از میان ســوژه های عینی موجود دســت به انتخاب زده و 
مسئولانه تر از گذشــته، پیامدها و عواقب انتخاب های خود 

را بپذیرد.
به طور مثال اگر درگذشــته، کنش هــای اخلاقی به صورت 
ناخــودآگاه و به تبعیت از وجدان جمعی، در زندگی افراد و به 
تبع آن جریان فکری هنرمندان به ایفای نقش می پرداخت، 
در دنیای مــدرن، این کنش ها عمدتاً آگاهانه تر و برگرفته از 

اراده فردی رقم خورد.
حال آنکه به زعم آنتونی گیدنز جامعه شــناس بریتانیایی، در 
شرایط گسترش مدرنیته در فرایند هویت یابی، دشواری ها و 
آشفتگی هایی به وجود می آید و رواج فردگرایی، مادی گرایی 
و لذت جویــی در جوامع مــدرن، جریان هایی را گســترش 
می دهد کــه چالش های هویتی یکی از مشــخصه های آن 

است.
بی شــک شکلی از این بی هویتی در عرصه هنر نیز به چشم 
می خورد و به گواه بســیاری از پژوهشگران این عرصه، با از 
میان رفتن تدریجی پیوند فرد با نهادهای هویت ساز همچون 
خانواده و با نسبی شدن فرهنگ ها، فرایند هویت ساز در آثار 
هنری نیز مختل می شود چرا که در وهله نخست، فرهنگ و 
در ادامه جریان ســیال، متنوع و متکثر هنر، نخواهد توانست 

مرجع پایدار و ثابتی برای هویت سازی تأمین کند.
و اما اگر بخواهیم از خلال این بحث، گریزی نیز به شــرایط 
فعلی متأثر از شــیوع ویروس کرونا در سراسر جهان بزنیم، 

درخواهیم یافت که به دلیل حذف و یا تغییر ماهیت بسیاری 
از جریانــات هنری در پی وقوع یــک بحران تاریخی به نام 
کرونــا، این تهدید وجود دارد که القــای تفکر فردگرایی در 
عرصه هنر به واسطه انزوای بیش از پیش جامعه هنری قوت 
گرفته و دامنه نظــام حاکم بر مقولات فرهنگی و هنری به 
سمت و سویی عاری از دغدغه و اندیشه های جمعی کشانده 
شود.هر چند که تا پیش از بحران کرونا، بعضاً این جریان را 
به نوعی در مقام رهایی و آزادی از قیدوبندهای کهنه ای که 
مدت های طولانی دامن گیر خودشــکوفایی فرد بود، در نظر 
می گرفتند اما اکنون اوضاع کمی متفاوت است و می توان به 
قاطعیت گفت کــه دو رویکرد مثبت و منفی در مورد تبعات 
و آثار اجتماعی، فرهنگــی و هنری فردگرایی منبعث از این 
پاندمــی وجود دارد.دیدگاه مثبت فــرض را بر این می گذارد 
که مردم با اســتقلالی بیشــتر و به خوبی هــر چه تمام تر از 
این فرصت بهره گرفته و پیشــرفت می کنند و دیدگاه منفی 
حاکی از آن اســت که وقتی فردگرایــی، متضمن به وجود 

آمدن فرصت رقابت های سالم با رویکرد علاقه به سرنوشت 
بشریت نیســت، در نتیجه این فردگرایی، بیگانگی از جامعه 
و مهــم تر از آن بیگانگی از خود، مهم ترین دســتاورد کرونا 
برای هنرمندان سراسر جهان در پی انزوایی اجباری و ناشی 

از قرنطینه های خانگی است.

نرگس آبیار کارگردان ایرانی به عنوان یکی از اعضای هیات 
داوران ششمین جشنواره فیلم زنان هرات انتخاب شد.

به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از ایرنا، ششــمین 
دوره »جشــنواره بین المللی فیلم زنان هرات« در دو بخش 
»سینمای جهان« موضوع آزاد و »سینمای زنان« متمرکز به 

مسایل زنان برگزار خواهد شد.
از میان 300 فیلم ارسال شده از 122 کشور جهان؛ 73 فیلم 
منتخب از 27 کشور جهان در دو بخش »مسابقه و نمایش« 
این جشنواره راه یافته است.این فیلم ها متعلق به کشورهای 
هند، ایران، فرانســه، بریتانیا، یونان، امریکا، مصر، روســیه، 
کراوســی، صربســتان، مونتیناگرو، آلمان، فیلیپین، اسپانیا، 
بلژیک، مجارســتان، تایــوان، قطر، ترکیه، پرتــگال، فنلد، 

آفریقای جنوبی، یمن، مالزی، اوزبکستان و آرژانتین است.
نرگس آبیار کارگردان ســینمای ایران در جمع هیات داوران 
این جشنواره حضور دارد که متشکل از دست اندرکاران سینما 

و فعالان حقوق زن از کشــورهای افغانستان، هند، امریکا، 
اسپانیا، روسیه، یونان، تاجیکســتان، فرانسه، ترکیه و ایران 

خواهد بود.
رخشــان بنی اعتماد دیگر ســینماگران ایرانــی نیز در دوره 

پیشین این جشنواره به عنوان داور حضور داشت. 
ســینمای ایران امسال با فیلم های »متری شیش و نیم« به 
کارگردانی و نویســندگی سعید روستایی، »دارکوب« ساخته 
بهروز شــعیبی و »خداحافظ دختر شــیرازی« به کارگردانی 
افشین هاشــمی در بخش رقابتی بین الملل فیلم های بلند 

این رویداد سینمایی حاضر است.
»سفر به ماه با کفش های پاشنه بلند« به کارگردانی فاطمه 
مومنی، »شــهر بازی« ســاخته کاوه مظاهری، »جذام« از 
علی محمد اقبال دار، «پیاده« به کارگردانی شکوفه کریمی، 

»سالروز تولد« ســاخته عاطفه خادم الرضا و »ملاقات« به 
کارگردانی آزاده موســوی و »فیلمرغ« ســاخته امیر مسعود 
سهیلی در بخش رقابتی بین الملل فیلم های کوتاه داستانی 

این جشنواره به روی پرده خواهند رفت.
در بخش رقابتی بین الملل فیلم های بلند مستند نیز »دلبند« 
ســاخته یاسر طالبی، »خاتمه« به کارگردانی هادی و مهدی 
زارع و »عروسی پسر زینت« از  فرهاد ورهرام به نمایندگی 
از ســینمای ایران نمایش خواهند داشت و »کلاف« ساخته 
ملیحه غلامزاده و »این ســو، آن سو« ساخته لیدا فضلی در 
بخش انیمیشــن و »آناهید« به کارگردانی رضا علی پور هم 

بخش نمایش های ویژه به روی پرده خواهند رفت.
ششــمین جشنواره فیلم زنان هرات از تاریخ 28 تا 30 نوامبر 

)8 تا 10 آذر( در کشور افغانستان برگزار خواهد شد.

مجســمه فردوســی که قرار بود در میدان علوم دانشگاه 
فردوسی مشــهد نصب شود، به پارک جنگلی طرق انتقال 

یافت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، دکتر 
محمد کافی در خصوص انتقال مجسمه فردوسی به خارج 
از دانشــگاه اظهار کرد: از ابتدای ســال تا به امروز جلسه 
شــورای فرهنگ عمومی تشکیل نشده اســت. ما منتظر 

تشکیل این جلسه برای تعیین موقعیت احداث این مجسمه 
هستیم.

وی افزود: مالک این مجسمه مهندس حسین ثابت است و 
فعلا تصمیم گرفته اند تا زمانی که شورای فرهنگ عمومی 
در خصوص آن تصمیم گیری کند این مجســمه به پارک 

جنگلی طرق منتقل شود.
رئیس دانشــگاه فردوسی مشــهد در مصاحبه قبلی خود با 

ایســنا در خصوص آخرین وضعیت مجســمه فردوسی در 
دانشگاه گفته بود که نصب مجسمه در شرایط حال حاضر 
کار غیرقانونی و غیر شــرعی نیســت و جای گذاری چنین 
مجسمه ای در دانشگاه افتخار تمام فردوسی دوستان است. 
در هر حال این مجســمه را نصــب خواهیم کرد اما اینکه 
این مجســمه کجا نصب خواهد شد بســتگی به تصمیم 
شورا دارد. به عنوان مثال شاید این شورا تصمیم بگیرد که 

این مجســمه در آرامگاه نصب شود و در دانشگاه مجسمه 
کوچک تری نصب شــود.پیش تر نیز قرار بــر این بود این 
مجســمه حدود ۴0 متری که جنس آن از یونولیت و رزین 
با روکش گچی اســت در میدان علوم دانشگاه نصب شود 
که با مخالفت دانشجویان، برخی از مسئولان و دیگر افراد 
فعلا این کار به تعویق افتاده است و هنوز مشخص نیست 

در کجا نصب خواهد شد.
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طی حکمی از سوی شهردار مشهد؛

سرپرست شهرداری منطقه 6 منصوب شد
شهردار مشــهد، سرپرست شهرداری 
منطقــه 6 را منصوب کرد. به گزارش 
امروز، محمدرضــا کلائی، طی  صبح 
حکمی ســید علی حســین پور را به 
سمت سرپرست شــهرداری منطقه 6 

مشهد منصوب کرد.
اله حیدری به عنوان  پیش ازاین حجت 
شهردار منطقه 6 مشغول فعالیت بود. 

ســید علی حسین پور  دکتری جغرافیا 
و برنامه ریــزی شــهری از دانشــگاه 
فردوســی مشــهد دارد، او درگذشته 

رئیس نهاد مطالعات و توسعه و عمران شهر مشهد را بر عهده داشته است. این نهاد مسئولیت 
مدیریت و نظارت طرح های جامع و تفصیلی مشهد را درگذشته بر عهده داشت.

او هم چنین چاپ 13 عنوان کتاب تخصصی در حوزه معماری، شهرســازی، محیط زیست و 
توسعه پایدار شهری را در کارنامه خود دارد.

نشست انتقال تجارب موفق در حوزه شهر 
دوستدار کودک در کلان شهرها

نشســت انتقال تجارب موفق در حوزه 
در کلان شهرها  کودک  دوستدار  شهر 
بــه دعوت دفتــر ریاســت جمهوری 
و بــه میزبانی کشــور اندونــزی، از 
شــهرداری هایی که به صورت پایلوت 
در ایران به عنوان شهر دوستدار کودک 

انتخاب شده اند، برگزار شد.
به گزارش صبح امروز، نشست انتقال 
تجارب موفق در حوزه شــهر دوستدار 
کودک در کلان شهرها به دعوت دفتر 
ریاســت جمهوری و به میزبانی کشور 

اندونزی، از شــهرداری هایی که به صورت پایلوت در ایران به عنوان شــهر دوستدار کودک 
انتخاب شده اند، برگزار شد.

در این مراســم بعد از خوش آمد گویی و پخش سرود ملی اندونزی و ایران، معصومه ابتکار؛ 
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده جمهوری اسلامی ایران، به اهمیت موضوع شهر 

دوستدار کودک در ایران و حمایت این دفتر از پروژه شهر دوستدار کودک اشاره کرد.
همچنین وزیر توانمندســازی زنان و حمایت از کــودکان جمهوری اندونزی نیز در خصوص 

آمادگی همکاری در حوزه کودکان و زنان با ایران سخنرانی کرد.
در پنل بعدی این نشست سیاست ملی کشور اندونزی در خصوص »CFC« ارائه شد. سپس 
شهرداران شهرهایی همچون تهران، تبریز، یزد، رشت، همدان  و  نیز نمایندگان شهر مشهد 
که عملکرد قابل قبولی در ســطح کشور داشته اند، به انتقال تجارب خود پرداختند. عباسی، 
معاون حقوق بشــر و امور بین الملل وزیر دادگستری و دبیر مرجع ملی کنوانسیون کودک نیز 
مطالبی را در رابطه با پروژه های در دســت اجرا در حوزه کودک در شــهرهای مذکور بیان 

کردند.
در این نشســت امیر عزیزی، مدیرکل حوزه شــهردار و امور هماهنگی مناطق شــهرداری 
مشهد و فاطمه باقری، سرپرست اداره شهر همگان به عنوان نمایندگان شهرداری مشهد نیز 
حضورداشــته و تجارب موفق مشــهد در حوزه کودک را ارائه دادند. در این ارائه به رویکرد 
کلی مدیریت شــهری مشهد در حوزه شهر انســان محور و تصویب اسناد فرادستی بومی در 
شورای اسلامی شهر مشهد همچون مصوبه شهر دوستدار کودک، منشور حقوق شهرنشینی 
و مصوبه شــهر همگان اشاره شد که در این اسناد تأکید بر توجه به همه اقشار جامعه اعم از 

گروه های خاص در پروژه های شهری بوده است.
همچنین به پروژه هایی که نشان دهنده توجه ویژه مدیریت شهری به بحث کودکان و تقویت 
مشــارکت کودکان در شهر است نیز همچون تأســیس مراکز تفریحی، آموزشی و فرهنگی 
در ســطح شهر اشاره شــد. نمونه موردی با عنوان »چرخه یادگیری و خلاقیت« ذیل عنوان 
مشــارکت معنادار کودکان در سطح شهر که توانســته بود در سال گذشته نشان برنز رقابت 
پروژه های الهام بخش شــهرهای دوستدار کودک را از آن خود کند در این نشست نیز مطرح 
شــد و موردتوجه حضار قرار گرفت. درنهایت به فعالیت های فرهنگسرای کودک و آینده در 
مرکز یکی از پارک های شهری مشهد و فعالیت ها و مأموریت های این فرهنگسرا اشاره شد.

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری مشهد خبر داد:

سهم ۵ درصدی اتوبوس رانی مشهد در 
آلودگی هوا

مدیرعامــل ســازمان اتوبوس رانی 
برابر  شــهرداری مشــهد گفــت: 
طــرح مطالعاتی ســیاهه انتشــار 
آلودگــی هــوای مشــهد، ســهم 
اکثر  در  مشهد  اتوبوس رانی  ناوگان 

شاخص ها کمتر از 5درصد است.
به گــزارش صبــح امروز، ســعید 
کرد:  اظهــار  حســینقلی زاده مقدم 
از  هوا  آلودگــی  کاهــش  موضوع 
اهمیــت ویــژه ای برای ســازمان 
اســت،  برخــوردار  اتوبوس رانــی 

بــر همین اســاس نگهداری و تعمیــرات نــاوگان، بهبود عملکرد نــاوگان، اصلاح 
 خطــوط و تأمین نــاوگان جدید، بازســازی اتوبوس های ناوگان موجــود موردتوجه 

قرارداد.
وی اضافه کرد: همچنیــن رفع دودزایی و روغن ریــزی اتوبوس ها به صورت روزانه، 
ســرویس های پیشگیرانه و دوره ای، نظارت مستمر برای شناسایی اتوبوس های دودزا 
و اعزام آن به تعمیرگاه، اطلاع رســانی و نظارت مســتمر بر خاموش بودن ناوگان در 
پایانه ها و اجرای برنامه های متنوع آموزش فرهنگ شهروندی در استفاده از حمل ونقل 

عمومی از سوی این سازمان انجام می شود.
مدیرعامل ســازمان اتوبوس رانی شهرداری مشــهد تصریح کرد: علاوه بر ورود 100 
دســتگاه مینی بوس و 11 دستگاه اتوبوس با اســتاندارد آلایندگی یورو ۴ و 5 طی 6 
ماه ابتدایی امســال، مســیر 9 خط باهدف کاهش آلایندگی و بهبود دسترسی برای 

شهروندان اصلاح و بازنگری شده است.
حســینقلی زادهمقدم بابیان اینکه احداث و راه اندازی جایگاه ســوخت گازوئیل پایانه 
شــهید صنوبری، اخذ معاینه فنی اتوبوس های ســازمان و بخش خصوصی، ســاخت 
دومین ایســتگاه شارژ خودروی برقی کشــور در پایانه امام رضا )ع(، از دیگر اقداماتی 
است که در راســتای کاهش آلودگی هوا به طور مســتمر انجام می شود، اظهار کرد: 
مطالعه طراحی و ساخت اولین اتوبوس برقی کشور در شرکت های مپنا و عقاب افشان 

و همچنین مطالعات برقی سازی خط یک BRT مشهد نیز درحال انجام است.
 وی گفت: برابر طرح مطالعاتی ســیاهه انتشــار آلودگی هوای مشهد، سهم سازمان 
اتوبوس رانی در تولید آلایندگی هوای مشهد در اکثر شاخص ها کمتر از 5 درصد است.
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 ش
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شهردار مشهد مطرح کرد:

نهضت پیاده روسازی با اولویت مسیرهای تشرف به حرم مطهر 
شهردار مشهد با تأکید بر اینکه پیاده روسازی 
باید به یک نهضت تبدیل شده و در تمام نقاط 
شهر اتفاق بیفتد، گفت: در این راستا بهسازی 
و مناسب سازی مسیرهای تشرف حرم مطهر 

باید در اولویت قرار گیرد.
به گزارش صبح امروز، محمدرضا کلائی در 
نشست بررســی طرح نهضت پیاده روسازی 
و تقویت پیاده محــوری که با حضور رئیس 
کمیســیون عمــران حمل ونقــل و ترافیک 
شورای شــهر و معاون شهردار در این حوزه 
برگزار شد، افزود: به نظرم بهسازی پیاده روها 
به صورت پراکنده و جزئی تأثیر مناسبی ندارد 
و این اقــدام باید به صورت کلان پروژه و در 
محورهای شــاخص ازجمله معابر تشرف به 

حرم مطهر رضوی اجرا شود.
وی اضافه کرد: در کنار مسیرهای تشرف به 
حرم مطهر بولوار وکیل آباد و کوهسنگی نیز 

پتانسیل مناسبی برای این کاردارند.
پیاده محوری در خیابان کوثر

کلائی بابیان اینکه یکی دیگر از مســیرهای 
شاخص برای پیاده محوری حدفاصل میدان 
کوثر تا میدان کارخانه نوآوری اســت، اظهار 
آرام ســازی حرکت  کرد: بر همین اســاس 
خودرو در این مسیر حتماً باید موردتوجه قرار 
گیرد .وی تصریح کــرد: باید با نوع طراحی، 
این پیــام را بدهیم که این مســیر عبوری 
نیســت و برای تردد خودروها دسترسی ها را 

از سایر معابر هم عرض مهیا کنیم.
میدان کارخانه نوآوری محل پیاده محوری

شهردار مشهد بابیان اینکه معتقد است میدان 
کارخانه نــوآوری باید کم کم به میدانی پیاده 
محور تبدیل شــود، افزود: همچنین باوجود 
کارخانه نوآوری ایــن زمینه برای واحدهای 
تجاری این محدوده ایجاد خواهد شــد تا به 

کافه پیاده راه تبدیل شوند.
وی ادامــه داد: در کنار تقویت پیاده محوری 
در مسیر کوثر، در رینگ دور میدان کارخانه 
نوآوری نیز باید تغییر هویت ایجادشده و پیاده 

محوری در این محدوده تقویت شود.
احداث ۱۱ تقاطع در ۱۱ ماه فراتر از 

انتظار بود
هم چنیــن ســید مســعود ریاضــی رئیس 
ترافیک  کمیســیون عمران، حمل ونقــل و 
شورای اســلامی شهر مشهد در این نشست 
گفــت: در این دوره فعالیت هــای عمرانی با 
شــتاب و قدرت خوبی پیش می رود و ظرف 
20 ماه 11 تقاطع غیر هم ســطح احداث شده 

که فراتر از انتظار بوده است.
وی بابیــان اینکه این اقدامــات نقطه قوت 
تیم مدیریت شــهری به شمار می رود، اظهار 
کــرد: اما اگر از جنبه های دیگر پا به پای این 
موضوع حرکــت نکنیم همیــن نقطه قوت 
تبدیل به نقطه آسیب خواهد شد و به ما انتقاد 
می شود که چرا شــما در مطالعات ترافیکی 
ســایر بخش های آن را رها کرده و فقط به 

احداث معبر و تقاطع تمرکز کرده اید.
ریاضــی تصریح کرد: طبیعی اســت که باید 

اقدامــات ترافیکــی هم زمان پیــش رود و 
اتفاقاتی که می افتد شکل یک نهضت داشته 
باشــد، وقتی می گوییم نهضت پیاده روسازی 
بایــد به طور مثــال مردم بتواننــد 6 ماه بعد 
بخشی از اقدامات انجام شده را مردم به چشم 

ببینند.
ضرورت توجه به پیاده روسازی

وی اضافه کرد: اگر بخواهیم امضا مناســبی 
پــای عملیات عظیم عمرانــی که اکنون در 
شهر شاهد آن هستیم باشــد، ناچار هستیم 
که به پیاده روسازی در زمان کوتاه باقی مانده 

توجه کنیم.
رئیــس کمیســیون عمــران، حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری مشــهد خاطرنشان کرد: 
ازایــن رو اولویت بندی کردیم کــه در زمان 
باقی مانــده چه میزان از پیاده روها را می توان 
بهســازی کرد و در این راســتا چهار محور 

مدنظر قرار داده شده است.
وی ادامه داد: تردیدی نیســت محور اصلی 

شهر مشهد حرم مطهر امام رضا )ع( است اما 
بعد از گذشت 1200 سال هنوز معابر تشرف 
به حرم مطهر کامل نیست، بر همین اساس 
چهار محور اصلی تشــرف بــه حرم مطهر 
باید به عنــوان اولویت باید به صورت آبرومند 

بهسازی و مناسب سازی شوند.
مناسب سازی محورهای گردشگری 

مشهد
ریاضی گفت: در کنار مســیرهای تشــرف 
بــه حرم مطهر بهســازی و مناسب ســازی 
محورهای گردشــگری مشــهد مانند بولوار 
وکیل آباد و کوه ســنگی و همچنین معابر با 
درخواست ســفر زیاد مانند خیابان سندباد و 

خیابان خیام نیز موردتوجه قرار گیرد.
وی افزود: در نهضت پیاده روســازی ســعی 
کردیــم تا به مناطــق هم توجه شــود که 
خوشــبختانه طی چند سال گذشته بهسازی 
پیاده روهــا به ویژه در مناطق کم برخوردار به 

شکلی مناسب اجراشده است.

معاونگردشگریاستان:

طرحاجارههتلهابهعنواننقاهتگاهبیمارانکروناییهنوزدرخراسانرضویاجرایینشدهاست
معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی خراســان رضوی گفت: در خصوص طرح 
اجاره هتل هــا به عنوان نقاهتگاه که از ســمت وزیر مجدداً 
مطرح شده، در حال حاضر دستورالعمل خاصی ابلاغ نشده و 

این طرح هنوز عملیاتی نشده است.
یوســف بیدخوری در گفت وگو با ایســنا در خصوص اجاره 
هتل ها به عنوان نقاهتگاه بیماران کرونایی اظهار کرد: موضوع 
اجــاره هتل ها به عنوان نقاهتگاه بــرای بیماران کرونایی در 
ابتدای شــیوع کرونا نیز مطرح شــده و استان خراسان اولین 
اســتانی بود که در این زمینه اعلام آمادگی کرد. البته در آن 
زمان بیشــتر هتل های دولتی برای اینکه در دوران نقاهت 

مورداستفاده قرار گیرند، اعلام آمادگی کرده بودند.
وی افزود: لازم به ذکر است که در آن زمان نه دانشگاه علوم 
پزشکی در این خصوص درخواستی کرد و نه اتفاقی رخ داد 
اما در حال حاضــر این موضوع در وبیناری بین مدیران کل 
اســتان ها با وزیر میراث فرهنگی دوباره مطرح شد و ما نیز 
مجدداً با تمام تأسیسات گردشگری مکاتبه خواهیم کرد که 
در صورت آمادگی برای حضور در این طرح به ما اعلام کنند.

معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی خراســان رضوی ادامه داد: این طرح برای 
افرادی که بخواهند دوران نقاهتشــان را درهتل ها بگذرانند 
و هم چنیــن برای کادر درمان که بخواهند پس از تعطیلی ها 
سفر کنند، در صورت اعلام آمادگی هتل ها در نظر گرفته شده 
اســت. البته گفته شده است هزینه های هتل هایی که در این 

طرح شرکت می کنند به صورت کامل پرداخت خواهد شد.   
بیدخوری خاطرنشــان کرد: اما در حال حاضر در این شرایط 
هیچ کدام از هتل های اســتان خراســان رضوی به موضوع 
نقاهت بیماران کرونایی اختصاص داده نشده و البته تقاضایی 
نیز از ســمت دانشگاه علوم پزشــکی مشهد به عنوان متولی 

سلامت در استان در این خصوص مطرح نشده است.
وی گفت: بار اول که این طرح مطرح شد ما در نظر داشتیم 
هتل های پنج و چهار ستاره در این طرح شرکت داشته باشند 
اما در حال حاضر صحبت از حضور و شــرکت هتل  های دو 
و یک ســتاره به میان آمده است؛ طبیعتاً هتل هایی که قرار 
است در این طرح شرکت کنند به صورت اختصاصی در اختیار 
بیماران قرار خواهند گرفت و مســافر دیگری در این هتل ها 

پذیرش نخواهد شد نا شبهه ای ایجاد نشود.
معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دستی خراســان رضوی تصریح کرد: طبیعتاً وزارت 
بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی بر روی این موضوع نظارت 
خواهند داشــت تا مشــکلی برای دیگر مهمانان هتل ایجاد 
نشــود؛ البته لازم به ذکر است که هنوز این موضوع اجرایی 

نشده و دستورالعمل خاصی با جزئیات ویژه به ما اعلام نشده 
است.

بید خوری اضافه کرد: ما در حال به روزرســانی اطلاعاتمان 
هســتیم و در آینده اگر قرار باشد از این امکانات برای کمک 
به درمان اســتفاده شود، قطعاً امکانات مناسب در این زمینه 
را در اختیار خواهیم گذاشــت. نیروهای انســانی حاضر در 
هتل هایی که قرار است به عنوان نقاهتگاه مورداستفاده قرار 
گیرند باید آموزش های تخصصــی ببینند اما به دلیل اینکه 
هنوز این موضوع عملیاتی نشده است باید منتظر تصمیماتی 

که در آینده گرفته می شود، باشیم.
وی در خصوص زمان اجرایی شــدن این طرح تشریح کرد: 
بــه عقیده مــن اظهارنظر کردن در خصــوص این موضوع 
کمی زود اســت و ما فعلًا در حال مکاتبه با جوامع هســتیم 
تــا داوطلبان برای حضور در این طــرح را به ما اعلام کنند 
و طبیعتاً اگر دانشگاه علوم پزشــکی از ما درخواست داشته 
باشــد که این اتفاق در استان رخ دهد و نیازی وجود داشته 
باشــد، می توانیم به سرعت این کار را هماهنگ کنیم چراکه 

درگذشته برخی از اقدامات اولیه این طرح انجام شده است.

معاونمالیاداریسازمانهمیاریشهرداریهایخراسانرضویعنوانکرد:

تدابیرقانونیموجوددراساسنامهسازمانهمیاریبرایافزایشانگیزهوبهبودعملکردایننهاد
معاون مالی اداری سازمان همیاری شهرداری های خراسان 
رضوی با اشــاره به مــاده 9 و بند 15 ماده 18 اساســنامه 
اصلاحی و همچنین اصلاحیه ماده 13۴ قانون تجارت اظهار 
کرد: همانند همه هلدینگهای اقتصادی کلیه مناسبات قانونی 
و مرسوم همانند تشویق، تنبیه، اهدای پاداش و ... در جهت 
افزایش انگیزه، پویایی و تلاش کارکنان و مدیران ســطوح 
مختلف در سازمان همیاری شهرداری های استان نیز به کار 

گرفته می شود .
به گزارش روابط عمومی ســازمان همیاری شهرداری های 
خراسان رضوی، هادی توانا با اشاره به پیش بینی ها و تدابیر 
قانونی اندیشــیده شده در اساســنامه سازمان همیاری برای 
بهبود عملکــرد و فعالیت های بخش هــای مختلف، گفت: 
سازمان های همیاری شهرداری ها در کشور به عنوان یک نهاد 
عمومــی غیردولتی با تکالیف و رســالت های متنوع خود در 
جهت حمایت و توانمندسازی شــهرداری ها تشکیل شده اند 
و بدون دریافــت هیچ گونه بودجه دولتی همچون یک بنگاه 
اقتصادی خصوصی عمل کرده و در چهارچوب اساســنامه و 
تکالیف قانونی خود می تواند کسب درآمد و همچنین هزینه 
کنند.وی به مشــوق های قانونی و مالی در نظر گرفته شــده 
برای بهبــود عملکرد هریک از واحدها و کارکنان ســطوح 
مختلف این نهاد بزرگ و فعال اقتصادی در خراسان رضوی 
اشاره کرد و افزود: در سازمان همیاری شهرداری های استان 
نیز همانند همه هلدینگهای اقتصادی کلیه مناسبات قانونی 
و مرسوم ازجمله تشویق، تنبیه، پاداش و ... در جهت افزایش 
انگیزه، پویایی و تــلاش کارکنان و مدیران رده های پایین، 

میانی و ارشد به کار گرفته می شود .
معاون مالی واداری سازمان همیاری شهرداری های خراسان 

رضوی بیان کرد: اساســنامه نهادهــای عمومی غیردولتی 
تصریح می کند که ســازمان ها و یا شــرکت های این چنینی 
می توانند نســبت معینی از سود خالص ســالانه را به عنوان 
پاداش و مشــوق های مالی به مجموعه خود تخصیص دهند 
درواقع بر اساس اساســنامه میزانی از سود ویژه هر سازمان 
به عنوان پاداش به اعضای هیئت مدیره، مدیران، سهامداران 

و کارکنان آن تعلق می گیرد.
وی بابیــان اینکــه این موضــوع در واحدهــای اقتصادی 
مرسوم و طبیعی اســت، عنوان داشت: در سازمان همیاری 
شــهرداری های خراســان رضوی نیز وفق اساسنامه که از 
ســوی وزارت کشور تدوین و ابلاغ شــده است، درصدی از 
سود ســالیانه کسب شده به عنوان پاداش متصدیان مجموعه 
در نظر گرفته می شــود کــه این عدد ثابت نبوده و اساســاً 
به عنوان پاداش عملکرد ســالانه محاسبه می شود تا علاوه 
بر ایجاد انگیزه در کارکنان ســطوح مختلف به ســازمان و 
شرکت ها و مؤسسات تابعه کمک کند تا شاهد بهبود نتیجه 
عملکرد خود باشــند.ا با تأکید بــر تلاش های در حال انجام 
برای ایجاد نظم و شــفافیت حداکثری در امور مالی واداری 
سازمان همیاری شهرداری های خراسان رضوی گفت: طبق 
روال همیشــگی در پایان هرســال عملکرد مالی ســازمان 
در معرض ارزیابی و بررســی یکی از مؤسســات حسابرسی 
عضو جامعه حسابداران رسمی و مورد تائید سازمان بازرسی 
کشــور قرار می گیرد تا درصورتی که برابر صورت های مالی 
حسابرسی شده عملکرد سازمان بیانگر سود خالص برای آن 
سال مالی باشــد، بخشی از آن برابر اساسنامه قدیم و جدید 
ســازمان به منظور تقدیر از زحمــات و تلاش های کارکنان، 
مدیرعامل و همچنین قبول مســئولیت های آتی ناشــی از 

تصمیمات اخذشده اعضاء هیئت مدیره در نظر گرفته می شود 
و  بخشــی از سود باقی مانده مجدداً سرمایه گذاری و بخشی 
نیــز بین شــهرداری ها به عنوان ســهامداران این هلدینگ 
اقتصادی توزیع می شــود.وی با اشاره به وضعیت و عملکرد 
مالی ســال های گذشته ســازمان همیاری، افزود: در بعضی 
از ســال های گذشــته با توجه به اندک بودن یا عدم کسب 
سود قابل توجه در مجموعه اقتصادی سازمان، قاعدتاً پاداشی 
برای گروه های دست اندرکار و محاسبه سود سهام داران در 

نظر گرفته نشده و یا بسیار ناچیز بوده است. 
معــاون اداری و مالی ســازمان همیاری شــهرداری های 
خراســان رضوی، افزود: در ســال ها و ادوار اخیر با تلاش و 
همــت کارکنان، تدابیــر و برنامه ریزی های مدیران عامل و 
اعضا هیئت مدیره، ســازمان همیاری شهرداری های استان 
جزو محدود سازمان های همیاری در کشور بوده که توانسته 
اســت با اصلاح شیوه های تجاری و اقتصادی خود به کسب 
ســود و درآمد بپردازد و بر این اســاس پاداش هایی مطابق 
با اساســنامه و با تائید ســهامداران و رئیس شورای سازمان 
برای  دست اندرکاران سطوح مختلف با تعیین ضرایب کارایی 
نیروها به صورت سیســتمی در نظر گرفته شــده به نحوی که 
هیچ یــک از گروه های فــوق در تعیین میــزان پاداش خود 
نقش مستقیم نداشته اند.معاون مالی واداری سازمان همیاری 
شــهرداری های خراســان رضوی حداکثر پــاداش در نظر 
گرفته شــده و پرداخت شده در ســال اخیر مطابق اساسنامه 
برای کارکنان، مدیران و دســت اندرکاران این نهاد را کمتر 
از 2درصد ســود خالص سالیانه عنوان و بیان کرد: 98درصد 
سود کسب شده از فعالیت های اقتصادی سازمان در آن سال 
نصیب سهامداران که همگی شهرداری های استان هستند، 

می شود لذا آنچه برای سهامداران اهمیت دارد افزایش سهم 
سودشــان از مجموعه اســت که البته قانون هم بخشی از 
آن را بــرای تقدیر و ایجاد انگیزه کارکنان و رشــد و پویایی 
گروه های مختلف دســت اندرکار در سازمان اختصاص داده 
است.وی با اشــاره به کنترل و نظارت های دقیق نهادهای 
نظارتی بر عملکرد و فعالیت هــای مالی به ویژه پاداش های 
در نظر گرفته شــده برای کارکنان و دست اندرکاران سازمان 
همیاری شــهرداری های استان، توضیح داد: در سال گذشته 
عملکرد مالی و پرداخت های سازمان توسط اداره کل بازرسی 
استان به دقت موردبررســی قرارگرفته است و پرداخت های 
انجام شــده با قوانیــن و مقررات حاکم بر ســازمان تطبیق 
داده شده است که در گزارش ارائه شده در خصوص این شیوه 

پرداخت پاداش ایرادی وارد نشده است.
توانا خاطرنشان کرد: سازمان همیاری شهرداری های خراسان 
رضــوی  به هیچ عنوان ســهمی از بودجه های دولتی ندارد و 
فاقد هرگونه ردیف بودجه اســتانی یا ملی است و تنها منابع 
درآمدی این نهاد بر اســاس اساسنامه، فعالیت های بازرگانی 
و اقتصادی مختلف اســت کــه 100 درصد هزینه های خود 
را نیز از همین محل تأمیــن می کند.وی با تأکید بر رعایت 
اصولی چون شــفافیت و پاســخگویی به نهادهای نظارتی، 
رسانه ها و افکار عمومی در سازمان همیاری شهرداری های 
اســتان به ویژه در حوزه حائز اهمیــت مالی، افزود: اعتقاد بر 
این است که رســانه ها نقش مهم و مؤثری در رشد و تعالی 
هر مجموعه ای به ویژه نهادهای اقتصادی خواهند داشــت، 
لذا این آمادگی در ســازمان همیاری وجود دارد تا همواره در 
چارچوب قوانین و توجه به اصول حرفه ای در تمامی حوزه ها 

به صورت شفاف پاسخگو اصحاب زحمتکش رسانه باشد.
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 سناریوی تکراری در ورزش ایران؛

 وزارت ورزش، تماشاگر سو مدیریت در پرسپولیس و استقلال
ایـن سـؤال همـواره مطـرح بـوده کـه وزارت ورزش 
بـه عنـوان متولـی اسـتقلال و پرسـپولیس چقـدر در 
معضـلات مدیریتی آنها نقش دارد. سـؤالی که پاسـخ 

مناسـبی بـرای آن وجـود ندارد.
ورزش  در  مدیریـت  معضـل  تسـنیم،  گـزارش  بـه 
ایـران، فقـط مربـوط بـه امـروز نیسـت. معضلاتـی 
کـه شـاید در گذشـته هم بـوده و تـا این حـد نمایان 
نمی شـد، امـا امـروز بـا توجـه بـه در دسـترس بودن 
بزرگ تـر  نیـز  معضـلات  ایـن  رسـانه ای،  ابزارهـای 
دیـده می شـود. با ایـن حال سـؤال اینجاسـت که راه 
حـل مقابلـه بـا ایـن معضـلات چیسـت و چه کسـی 
بایـد ایـن مشـکلات را از پیـش رو بـردارد. بـه عنوان 
مثـال مشـکلاتی کـه در اسـتقلال و پرسـپولیس رقم 
بـا خـود  را  از جامعـه  می خـورد و بخـش عمـده ای 

می کنـد. همـراه 
اتفاقـات دو باشـگاه اسـتقلال و پرسـپولیس در چنـد 
مـاه اخیـر، نمایانگـر چالش هـای بـزرگ مدیریتی در 
ایـن دو باشـگاه اسـت. فقـط اتفاقـات شـب گذشـته 

اسـماعیل  و صحبت هـای  برتـر  فوتبـال  برنامـه  در 
خلیـل زاده، رئیـس هیئـت مدیـره باشـگاه اسـتقلال 
و احمـد سـعادتمند، مدیرعامـل پیشـین ایـن باشـگاه 
نشـان داد کـه یکـی از باشـگاه های بـزرگ ایـران، 
درگیـر چـه سـوء مدیریتـی شـده اسـت. از مشـکل 
حـل و فصـل پرونـده شـکایتی آنـدره آ اسـتراماچونی 
و وینفـرد شـفر گرفتـه تـا گـم شـدن پـول، نقـل و 
انتقـالات و مشـکلات ریـز و درشـت دیگـری که هر 

کـدام دردنامـه ای جداگانـه اسـت.
نمونـه همیـن اتفاقات را چند ماه پیش در پرسـپولیس 
برانکـو  شـکایت  خصـوص  در  کـه  بودیـم  شـاهد 
ایوانکوویـچ بـه وجود آمد و باعث بسـته شـدن پنجره 
نقـل و انتقالاتـی ایـن باشـگاه شـد. موضوعـی کـه 
فینالیسـت شـدن پرسـپولیس در لیگ قهرمانان آسـیا 
را هـم تحـت الشـعاع قـرار داده و باشـگاه النصـر این 
حکم فیفا را دسـتاویزی برای شـکایت از پرسـپولیس 
کـرده و هـواداران ایـن تیـم بـا هر شـکایت اسـترس 

حـذف احتمالـی از آسـیا را دارند.
دو  در  تکـراری  سـناریویی  مدیریت هـا،  سـوء  ایـن 

باشـگاه اسـتقلال و پرسـپولیس اسـت. هم در گذشته 
ایـن  بـا  باشـگاه  دو  ایـن  فعلـی،  عصـر  در  هـم  و 
مشـکلات دسـت و پنجه نرم کردند. جالب اسـت که 
هـر مدیری کـه روی کار آمده، صحبت از مشـکلات 
مدیریتـی در زمـان پیـش از خـودش گفتـه و بـرای 
جلوگیـری از تکـرار اتفاقـات گذشـته لب گشـوده، اما 
در عمـل کوهـی از مشـکلات را پشـت سـر گذاشـته 
و رفتـه اسـت. مدیرانـی کـه دیـروز توسـط سـازمان 
تربیـت بدنـی و امـروز توسـط وزارت ورزش و جوانان 
انتخـاب می شـوند. حالا بـا توجه بـه ایـن انتخاب ها، 
بایـد سـؤال پرسـید نقـش وزارت ورزش و جوانان در 

ایـن معضلات و مشـکلات چیسـت؟
گفتـه شـده اخیـراً تعدادی از مدیران سـابق اسـتقلال 
و پرسـپولیس بـه نهادهـا و سـازمان های قضایـی و 
نظارتـی معرفی شـدند تـا تخلفات احتمالـی آنها مورد 
رسـیدگی قـرار بگیـرد. با ایـن حال با چنـد درصد این 
مدیـران برخورد می شـود؟ این برخوردها شـامل حال 
چـه افـرادی می شـود و آیـا مقصـران اصلـی ماجـرا 
محاکمـه خواهنـد شـد یا نـه؟ سـابقه نشـان داده که 

هیـچ کـدام از مدیـران متخلـف یـا مدیرانـی کـه بـا 
سـوء مدیریت، معضـلات و مشـکلات را ایجاد کردند 
محاکمـه یـا بازخواسـت نمی شـوند. حتـی در مواردی 
وزارت ورزش و جوانـان بـا ارتقـای جایـگاه مدیریتی 
آنهـا، ایـن پیـام را می دهـد کـه هـر چقدر اشـتباهات 
خواهنـد  بالاتـری  شـغلی  جایـگاه  باشـد،  بزرگ تـر 
گرفـت. نمونـه آن ایـرج عـرب و امیرحسـین فتحـی 
کـه پـس از به جـا گذاشـتن کوهـی از مشـکلات در 
اسـتقلال و پرسـپولیس بـه عنـوان مقصـران اصلـی 
پرونـده برانکـو ایوانکوویـچ و وینفرد شـفر کـه پنجره 
نقـل و انتقالاتـی دو باشـگاه را بسـت، بـه مدیریـت 
فدراسـیون دو و میدانـی و مجموعـه ورزشـی انقلاب 

رسیدند.
در ایـن بیـن و بـا مشـکلات موجود، هیـچ گاه با رفتن 
و تغییـر مدیریـت شـاهد حل مسـئله نبودیـم. پس آیا 
بهتـر نیسـت وزارت ورزش و جوانان کمی هم در این 
معضـلات بـه نقش خود توجه داشـته باشـد و ریشـه 
ایـن اتفاقـات را پیـدا کنـد و بیـش از ایـن تماشـاگر 

دعواهـا و افتضاحات نباشـد؟

واکنش مجیدی به اتهام عضو هیات رئیسه 
مجلس

سرمربی سابق تیم فوتبال استقلال گفت: نظارتی در فوتبال بود با مدیران حقه باز برخورد می شد
به گزارش فارس، فرهاد مجیدی درباره اتهامی که یکی از نمایندگان مجلس علیه او منتشر کرده 
بود، اظهار داشــت: دروغ می گویند تا وایرال بشوند. آدرس غلط می دهند تا برای اندکی شهرت، 
مردم را مقابل دزدی ها و اختلاس ها فریب بدهند. البته ما در اطراف فوتبال و اســتقلال با این 
بی اخلاقی ها آشنا هستیم و اگر نظارتی بود، با مدیران حقه بازی که حالا تمام دروغ هایشان ثابت 

شده، برخورد قاطعانه می کردند. 
وی افزود: وقتی جریمه دروغگویی در مملکت ما ارزان و پاداش صداقت ناچیز شده است، نماینده 
مجلس هم به خودش اجازه می دهد که هر ادعای بی اساســی را مطرح کند. هیچ وقت در ایران 
شــرکت و فعالیت بازرگانی نداشته ام، هرگز حتی یک ریال )دلار( ارز دولتی نگرفته ام و علیه این 

فرد اعاده حیثیت و شکایت خواهم کرد.
به گزارش فارس، احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیســه مجلس در توئیتی مدعی شد که 
فرهاد مجیدی بازیکن ســابق تیم ملی فوتبال و باشــگاه استقلال 9 بار در لیست تخصیص ارز 

دولتی بوده است.

خداحافظی زکریا مرادی با استقلال
زکریا مرادی با حضور در تمرین تیم فوتبال استقلال، از جمع آبی پوشان پایتخت جدا شد.

به گزارش ایســنا، زکریا مرادی با حضور در محل تمرین تیم فوتبال استقلال با کادرفنی و هم 
تیمی هایش خداحافظی کرد. او برای گذراندن خدمت مقدس سربازی راهی ملوان خواهد شد.

زکریا مرادی برای این فصل از رقابت های لیگ برتر، با مشــکل ســربازی مواجه بود و باشگاه 
استقلال طی بیانیه رسمی اعلام کرد که باشگاه نمی تواند پیگیر مشکلات شخصی یک بازیکن 
باشد.این مساله باعث شد تا مرادی قید حضور در استقلال را بزند و برای گذراندن دوره سربازی، 

راهی تیم ملوان در رقابت های لیگ دسته یک شود.

واکنش سرمربی پرتغال به رکورد علی دایی
ســرمربی تیم ملی فوتبال پرتغال به تلاش بازیکنان تیمش برای کمک به کریستیانو رونالدو و 

شکستن رکورد علی دایی در بازی های رسمی واکنش نشان داد.
علی دایی سالهاست که با 109 گل زده عنوان آقای گلی فوتبال جهان را در اختیار دارد و رونالدو 
با گل هفته گذشته توانست تعداد گل های ملی خود را به عدد 102 افزایش بدهد. به این ترتیب 
اسطوره پرتغالی برای رسیدن به رکورد کاپیتان پیشین تیم ملی ایران تنها به هفت گل دیگر نیاز 
دارد.این موضوعی بود که خبرنگاران روز گذشته از »فرناندو سانتوس« سرمربی پرتغال در نشست 
خبری پیش از بازی با کرواسی سئوال کردند.سانتوس در خصوص اینکه آیا ملی پوشان پرتغال به 
رونالدو برای شکستن رکورد دایی کمک می کنند؟ گفت: قطعاً نه. بازیکنان در بازی های رسمی 
به آن فکر نمی کنند. هیچکس به رکورد رونالدو فکر نمی کند.ســرمربی پرتغال ادامه داد: اینکه 
بازیکنان بگویند به رونالدو پاس می دهیم تا گلزنی کند؛ این ممکن نیست. حتی رونالدو هم این را 
دوست ندارد. شاید این اتفاق در بازی های دوستانه رخ بدهد. من به اندازه کافی در فوتبال بوده ام 
که بدانم این اتفاق در موقعیت های متفاوت رخ داده است و به یک نفر برای شکستن رکورد کمک 
شــود. این اتفاق افتاده است. گاهی اوقات بازیکنانی وجود دارند که می خواهند به هم تیمی خود 
کمک کنند؛ حتی به صورت ناآگاهانه.ســانتوس تاکید کرد: مردم با هم تلاش و کمک می کنند 
تا یک نفر به رکورد و افتخارات شخصی برسد اما در این مورد غیر ممکن است. مطمئن هستم 

رونالدو هم به این موضوع به عنوان یک چیز مثبت نگاه نمی کند.

فکری:ایکاشباشگاهبهانتخابزاهدیفراعتراضنمیکرد
ســرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: در 
بازی قبلی ما نیز دو صحنه مشکوک بر 
علیــه تیم ما رخ داد، اما صحبت چندانی 
نکردیم و ای کاش باشــگاه به انتخاب 

زاهدی فر معترض نمی شد.
به گــزارش فارس، محمــود فکری در 
حاشیه تمرین امروز تیم فوتبال استقلال 
در خصوص اعتراض باشــگاه به اتخاب 
محمد حســین زاهدی فر بری دیدار با 
فولاد خوزســتان اظهار داشــت: داوران 
فوتبال بســیار زحمتکش هستند و حتی 
با وجود کمک داور ویدئویی هم شــاهد 
اشتباهات هستیم و فکر نمی کنم صحبت 
درباره تعویض داور یک مســابقه راهکار 
مناســبی باشــد.ای کاش باشگاه چنین 

کاری را انجام نمی داد.
وی گفــت: در بــازی قبلی مــا نیز دو 
صحنه مشــکوک بر علیه تیم ما رخ داد، 
اما صحبت چندانی نکردیم و اشتباهات 
جزئی از فوتبال است و باید اجازه بدهیم 
که داور در فضــای آرام کارش را انجام 
دهــد و ما نیــز وظیفه داریــم در زمین 

مســابقه ســه امتیاز بازی را به دســت 
بیاوریم.سرمربی تیم فوتبال استقلال که 
با »واحد مرکزی خبر« صحبت می کرد 
درباره شــرایط تیمش افزود: خوشبختانه 
آماده و ســرحال هستند  بازیکنان  همه 
و امیدواریــم تا در مقابل فولاد که بازی 
بسیار ســخت و حساسی است بتوانیم با 

دست پر به تهران باز گردیم.
 فکری گفت: متاسفانه نادری و موسوی 
را به دلیل کرونا و موســوی و یزدانی را 

به دلیل مصدومیت نداریم، اما بازیکنان 
اســتقلال توانایی هــای زیــادی دارند، 
بازیکنان مــا می توانند جای آن هایی که 

نیستند پر کنند.
وی در پاســخ به این ســوال که رشید 
مظاهری مشــکلش بالاخره برطرف شد 
یا خیر؟ افزود: خوشبختانه رشید مشکلی 
نــدارد و امروز هم با حضــور در هیئت 
فوتبال اســتان تهران قراردادش را ثبت 
می کند. اینکه از بین او یا حســینی کدام 

یــک در مقابل فــولاد در درون دروازه 
می ایستند با صلاحدید کادر فنی خواهد 
بود و مهم این اســت که رشید در کنار 
حســینی دو دروازه بــان خــوب تیم ما 

هستند.
ســرمربی تیم فوتبال اســتقلال درباره 
مشــکلات زمین تمرین هم گفت: هیچ 
سالی استقلال را بدون مشکلات ندیدم، 
ولی مطمئن هستم با تلاش های مدیران 
باشگاه مشــکلات ما کمتر می شود و ما 
وظیفه داریم کارمان را بدون هیچ حاشیه 

انجام دهیم.
فکری در پایان صحبت هایش و درباره 
اینکه اگر بازی پرســپولیس مقابل نفت 
لغو شود ناراحت می شوید یا خیر؟ افزود: 
بحــث ناراحتی مطرح نیســت مهم این 
اســت که اگر قرار بر این است که یک 
مسابقه احیاناً لغو شود بهتر است با توجه 
به شــرایط کرونایی همه مسابقات را لغو 
کنند که تا این لحظــه و اطلاعاتی که 
دارم قرار بر این است که همه بازی های 

هفته دوم برگزار شود.
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کروبی به اصلاح طلبان: کاری کنید در ۱۴00 یک احمدی 
نژاد ظهور نکند

محمد قوچانــی روایتی از آخرین دیدارش بــا مهدی کروبی را 
روایت کرده اســت. در بخشی از این روایت امده: کروبی تعجب 
می کــرد که چرا هنگامی کــه در انتخابات مجلــس یازدهم از 
ضرورت مشــارکت اصلاحات در انتخابات حــرف می زد و پیام 
می داد، پیام های تند و تلخی از ســوی اصلاح طلبان به او مخابره 
می شد و می پرسید مگر اصلاح طلبی جز تلاش برای اصلاح امور 
از طریق انتخابات است؟ کروبی به یاد می آورد که در سال 1388 
هم موضع اصلاحات مشــارکت در انتخابــات بود تا فردی چون 
محمود احمدی نژاد رای نیاورد و کشــور را به بحران نکشاند. به 
همین علت هم همچنان از رای به حسن روحانی در سال 1392 
و 1396 دفاع می کند و معتقد است در سال 1۴00 هم باید کاری 

کرد که یک احمدی نژاد دیگر ظهور نکند.

یک نماینده: تعدادی از حرام خواران را در ملاء عام
 آویزان کنید

نماینده مردم زابل در مجلس شــورای اســلامی خواستار اعدام 
تعدادی از مفســدین و رانت خوران در ملاء عام شــد. حبیب الله 
دهمرده در تذکری در جلسه علنی صبح امروز )سه شنبه( مجلس 
شــورای اسلامی خطاب به رییس قوه قضاییه گفت: با مفسدین، 
رانت خوران و آقازاده ها برخورد کنید و تعدادی از این حرام خواران 
را بــرای عبرت دیگران در ملاعام آویــزان کنید. وی در بخش 
دیگری از تذکر خود با اشــاره به شیوع گسترده ویروس کرونا در 
کشــور اظهار کرد: وضعیت کرونا بســیار وحشتناک شده و اقدام 
جدی می طلبــد. دهمرده با بیان این که کشــور گران و بد اداره 
می شــود، گفت: گرانی، بیکاری و حاشیه نشــینی طاقت مردم را 
بریده و حقیقتا این وضعیت مایه شــرمندگی است. علاوه بر این 
در اثر نبود زیرســاخت فضای مجازی، عدالت آموزشــی از بین 

رفته است.

حضور لشکر سایبری سپاه تهران
 با ۱۴۴ گردان در فضای مجازی

ســردار یزدی، فرمانده ســپاه حضرت محمد رســول الله )ص( 
تهران بزرگ در پاسخ به پرسش دیگری درباره فعالیت های این 
مجموعه در فضای مجازی بــه ویژه در ایام کرونا اظهار کرد: از 
ابتدای شیوع کرونا در جلسات مختلف گسترش دولت الکترونیک 
را دنبال کردیم؛ در عین حال لشکر سایبری سپاه تهران متشکل 
از 1۴۴ گردان سایبری در فضای مجازی اقدام به انجام کارهای 
آموزشی از جمله در حوزه کرونا، مهارت افزایی و بصیرت افزایی 
و رفــع ابهام آفرینی ها و دروغ گویی هــای معاندین در این فضا 
کرده انــد. همواره تلاش می کنیم با حضــور در فضای مجازی 
کاری کنیم تا با کســانی که می خواهند جوانان ما را فریب دهند، 

مقابلــه کنیم و با ارائه آموزشــهای لازم جوانان را در برابر دروغ 
آفرینی های و تردید آفرینی ها به نوعی واکسینه کنیم.

غفلت کنیم آمار مرگ ها ۴ رقمی می شود
وزیر بهداشت: این آخرین فرصت تاب آوری نظام سلامت است، 
اگر مردم کوتاه بیاینــد بازی را می بازیم و به مرگ های ۴ رقمی 
می رســیم. مرگ چهار رقمی یعنی به ورطه ای خواهیم رسید که 
خلاص شــدن از آن دشوار است. با بمب ویروس مواجه هستم و 
قدرت سرایت ویروس 10 برابر شده است و ابتلا خانوادگی شده.
تعطیلی بهتر از آن اســت که کاسبی آلوده شــده و جان ببازد./

صداوسیما

احزاب کشور باید به صورت عمقی بازنگری شوند
پور محمدی دبیرعالی جامعه روحانیت مبارز:در نخســتین ســال 
پیــروزی انقلاب اســلامی ایران در حالی که بــا درگیری های 
مختلف مواجه بودیم احزاب مختلفی فعالیت داشــتند و در همان 
زمان پنج انتخابات در کشــور برگزار شد که رکورد مردمی ترین 
نظام دنیا به ثبت رســید. در حال حاضر بیش از 100 حزب داریم 
که باید بازنگری عمیقی روی آن شکل بگیرد و در این راستا لازم 

است که قدردان اندیشه و تولید باشیم.

مردم دیگر به دنبال کاندیدای اصولگرا یا اصلاح طلب نیستند
ســید رضا اکرمی گفت : من قبول ندارم که مردم از وضع موجود 
ناراضی اند؛ در واقع مردم ناراضی نیستند، ناراحت هستند. بالاخره 
فشــارهایی که از خارج به جمهوری اســلامی وارد می شــود و 
همچنین مساله کرونا گرفتاری ها را به بیشترین حالت ممکن خود 
رسانده است، به طوری که سفره ها روزبه روز کوچک تر و کالاهای 
ضروری گران تر می شــود. یکی از دلایــل اصلی به وجود آمدن 
مشــکلات اخیر این است که کشــور ما تحریم شده و به همین 
دلیل نمی توانیم به مقدار لازم نفت بفروشیم. تنش آفرینی ها مردم 
را از سیاســیون زده  کرده است و آنها دیگر در انتخابات به دنبال 

کاندیدای اصولگرا یا اصلاح طلب نیستند./اعتمادآنلاین

از تهدید روحانی تا اعتصاب آب و غذای نمایندگان
تقنین و نظارت دو اصل اساســی در وظایــف مصرح قوه مقننه 
اســت که پرداختن خارج از قاعده به یکی از آن ها، موجب غفلت 
از دیگری می شود. احضار پرتکرار وزرا به مجلس، نامه های مکرر 
به رییس جمهوری، اختصاص وقت و انرژی به موضوعاتی چون 
اتومبیل نمایندگان، واکســن آنفلوانزای خانواده های نمایندگان، 
شــفافیت آرای نماینــدگان، اعتصاب آب و غــذای نمایندگان، 
توهین هــا و تهدیدها علیه رییس جمهوری از ســوی نمایندگان 
از مهم ترین خبرهای رســیده از بهارستان در رسانه های رسمی و 
غیررسمی داخل و حتی خارج از کشور است. این میان طرح های 

مصوب هم به دلایل مختلف حقوقی و قانونی از ســوی شورای 
نگهبان رد شده و در عمل مجلس را تاکنون ناکام از قانونگذاری 
کرده اســت. این در حالی است که کشور بیش از همیشه نیازمند 
قوانینی متقن و دقیق است تا بتواند از این بحران به سلامت عبور 
کند و در صورت عبور نمایندگان ســه ســال آینده را برای انواع 

سفرهای نظارتی و استانی در اختیار خواهند داشت./ایرنا

مواد رادیو اکتیو در صحرای عرفات، 
راز وقوف نیم روزه حجاج در آن!

رسول جعفریان در یادداشتی نوشت:در نامه ای که در آغاز کتاب 
»دانستنی های حج« از محمدعلی بسطامی آمده، در باره وقوف 
نیم روزه حاجیان از ظهر روز نهم تا غروب آن، یک نکته پزشکی 
و طبی را یادآوری کرده که جالب اســت.در این نامه آمده است 
که تاکنون هیچ کس علت این توقف را به خوبی نمی دانســت، 
و کســی برای آن منافع جسمانی و پزشکی قائل نبود، اما در اثر 
تجزیه خاک آن بیابان ســوزان، این نتیجه بدست آمد که در آن 
مقادیری از فلزات نــادر وجود دارد که خاصیت آنها پخش امواج 
رادیو اکتیو می باشــد.مهم تر این که این فلزات، از صبح تا ظهر 
تحت تابش خورشید قرار گرفته، و از ظهر به بعد شروع به تشعشع 
می نماید. این امواج نیروی جوانی را به انســان بر می گرداند و 
بســیاری از امراض را برطرف می کند و حتی پیران ســالخورده 
پس از توقف در عرفات ممکن است تمایل جنسی پیدا نمایند]![

جذب سرمایه و پیوستنبهFATF راهگشاست
علی اکبر فرازی معاون امــور بین الملل اتاق بازرگانی ایران در 
یادداشــتی در روزنامه ایران نوشــت:رفتارهای سیاسی جناحی 
باعث شــد که مردم نســبت به آینــده اقتصاد ناامید شــوند و 
همچنین در این راســتا بازار با التهاب هایی مواجه شــد. لذا این 
امیدواری وجود دارد که جناح های سیاســی به مردم امید دهند 
و ســعی کنند فشاری که بر گرده مردم هست، کاهش پیدا کند.

کلید حل مشکلات ایران آن طرف آب ها نیست اما مشکلات ما 
از آن طرف آب ها ایجاد شده است. در نهایت کلید حل مشکلات 
در داخل کشــور و مبارزه با هر گونه ســوء مدیریت است. که 
این سوء مدیریت ها ناشی از تحریم ها است.برای بازکردن قفل 
های موجود به فکر رونق سرمایه گذاری و جذب سرمایه گذاران 
باشیم؛ اقتصاد هیچ کشوری بدون سرمایه گذاری رشد نمی کند. 
برای پیوستن به بنیادهای مالی و بازارهای جهانی چون اف ای 

تی اف اقدام کنیم.

طعنه سنگین یک روزنامه به قالیباف
روزنامه جمهوری اســلامی در سرمقاله خود نوشت: کمتر از یکماه 
قبل بــود که رهبر انقلاب ضمن تقبیــح اهانت بعضی نمایندگان 
و افرادی در خارج مجلس بــه رئیس جمهور و دولتمردان، به آنها 
توصیه کردند در جهت تحکیم وحدت و انســجام تلاش کنند.اگر 
ایــن حضرات، با صداقت اعلام کنند خود را پیرو رهبری نمی دانند 
و هرچه خود تشــخیص می دهند همان را خواهند گفت، مردم در 
وجود آنها احســاس صداقت خواهند کرد.اما وقتی سنگ پیروی و 
اطاعت محض از رهبری را به سینه می زنند و در عین حال آشکارا 
برخلاف توصیه رهبری ســخن می گویند و موضع می گیرند، این 
ســؤال به ذهن ها راه می یابد که صداقت را در کجا باید جســتجو 
کرد؟آقای رئیس مجلس که می گوید آمریکا سهمی در پدید آمدن 
مشــکلات ندارد، خودش هم می داند که حرف درســتی نمی زند. 

مردم هم بر نادرستی این سخن واقف هستند.

ماموریت مهم رئیس جمهور به نوبخت
علیرضــا معزی، معــاون دفتر رئیس جمهــوری از ابلاغ ماموریت 
روحانی به ســازمان برنامه و بودجه برای طراحی اقدامات حمایتی 
دولت از اقشــارکم برخورداری که در اثر تعطیلی کسب و کارشان 
در زمان اعمال محدودیت ها دچار آسیب می شوند، خبر داد.علیرضا 
معــزی معاون ارتباطات و اطلاع رســانی دفتــر رئیس جمهوری 
در حســاب کاربری خود در توئیتر با اشــاره به جلسه امروز ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت نوشــت:»رییس جمهور روحانی امروز 
به ســازمان برنامه وبودجه ماموریت داد برای آن دسته از اقشارکم 
برخورداری که در اثر تعطیلی کســب و کارشــان در زمان اعمال 
محدودیت ها دچار آسیب خواهند شــد، اقدامات حمایتی دولت را 
طراحی و برای تصویب و اعلام آن در جلســه روز شنبه ستاد ملی 

کرونا آماده کند.«

حمله تند نادران به روحانی
نماینده مردم تهران خطاب به رئیس جمهور نوشت: آقای روحانی! 
باور عمومی بر این است که شما کشور را رها کرده اید، آیا یک روز 
صحبت از جنگ اقتصادی و روز دیگر صلح امام حسن )ع( دشمن 
را جری تر نمی کند؟الیاس نادران در نامه ای خطاب به رئیس جمهور 
درخصوص وضعیت اقتصادی کشــور، نوشت: کشور در شرایطی 
اســت که خود شــما به »جنگ اقتصادی« تعبیر کرده اید. فراتر از 
اینکه کشور چقدر هزینه داده اســت تا شما به این تحلیل رسیده 
اید و چه اندازه آن را باور دارید و چه سیاست هایی را در نظر دارید 
در این کاروزار عملیاتی کنید، متاســفانه باور عمومی بر این است 

که شما کشور را رها کرده اید.وی با بیان اینکه یک روز صحبت از 
جنگ اقتصادی و روز دیگر صلح امام حسن )ع( دشمن را جری تر 
نمی کند؟، آورده اســت: متأسفانه نگاه به بیرون برای حل مسائل 
داخلی راهبردی بود که 7 ســال فرصت از بالندگی اقتصاد و تولید 
کشــور را گرفت. شــاید باید به این فکر می کردید که اگر ریشه 
مشکلات خارجی هم باشد راه حل داخلی است و به قول خودتان 
از دشــمن در این جنگ اقتصادی توقع همراهی و حل مشکلات 
داخلی نداشته باشید.عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان 
اینکه دولت شــما جسارتاً از دو عارضه مدیریتی و سیاست گذاری 
اقتصادی رنج می برد، نوشت: آیا کسی در دولت می تواند به مردم 
بگوید که دولت در شــش ماه آینده چه خواهد کرد؟ از چه صنایع 
و بازارهایی حمایت خواهد کرد؟ سیاســت گمرکی، مالیاتی، پولی، 

مالی، صنعتی، نفتی، خودرویی و ارزی دولت چه خواهد بود؟

اتمی شدن ریاض به تهران بستگی دارد
وزیر مشاور عربستان ســعودی در امور خارجه می گوید که ریاض 
حق مجهز شــدن به تســلیحات اتمی را در صورتی که ایران به 
یک قدرت هســته ای تبدیل شــود، محفوظ می دارد.عادل الجبیر 
در امــور خارجه در مصاحبــه با خبرگزاری آلمــان گفت که این 
کشــور این حق را دارد که خود را به تســلیحات اتمی مجهز کند.
روزنامه فرامنطقه ای »القدس العربی« به نقل از خبرگزاری آلمان 
گزارش داد که این وزیر ســعودی در مصاحبه یاشــده گفته است، 
در صورتی که نتوان ایران را از ســاخت تسلیحات اتمی منع کرد، 
ریاض حق مســلح شدن به تســلیحات اتمی را محفوظ می دارد.
طبق این گزارش، عادل الجبیر با اشــاره به این مســئله که ایران 
به یک »قدرت هســته ای« تبدیل شده و دیگر کشورها نیز راه آن 
را ادامه خواهند داد، در ارتباط با مجهیز شــدن به تسلیحات اتمی 
گفت: »این یکی از گزینه هاســت مطمئنــا«.او همچنین در ادامه 
گفت: »عربســتان ســعودی تمام تلاش خود را برای محافظت از 
مردم و سرزمین خود خواهد کرد«.الجبیر در این مصاحبه همچنین 
ادعــا کرد: »ما بر این باوریم که ایرانی ها تنها تحت فشــار جواب 

می دهند«.

سوال عجیب برخی نمایندگان مجلس از روحانی
تعدادی از نمایندگان مجلس در نامه ای به رییس جمهور با ادعای 
ایــن که میلیون ها تن کالای اساســی مورد نیاز مردم همزمان با 
انتخابات ریاســت جمهور آمریکا از گمرک ترخیص شده، خواستار 

شفاف سازی در این زمینه شدند.
منبع: تابناک
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